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Rozum a cit 
Ak sa s niekým rozprávate o náhradnom 
rodičovstve a o pomoci opusteným de
ťom, reč takmer vždy sklzne i na byrokra
ciu sociálnych úradov a rôzne zdĺhavé 
procesy, sprevádzajúce prijatie dieťaťa. 
Dnes máme nový zákon o rodine. A k o sa 
zmeny v legislatíve dotk l i prípravy na ná
hradné rodičovstvo? To ukáže jeho uplat
ňovanie v praxi, i keď niečo môžeme po
vedať už dnes. 

Nie som si však istý, či je správne nazerať 
na problém náhradného rodičovstva z ta
kéhoto pohľadu. Bolo by oveľa viac detí 
v rodinách, keby rodičia nemuseli prejsť 
žiadnou prípravou, testmi, súdnymi pro
cesmi? Som presvedčený že číslo by výraz
ne nestúplo. Určite by však došlo k mno
hým vážnym problémom (ba možno 
i tragédiám) v nepripravených rodinách. 

Práca na filme 7 magických rokov, ktorý 
sa venuje výchove detí a dôležitým vzťa
hom medzi n i m i a rodičmi, mi priniesla 
poznanie, že rodičmi sa nestaneme tým, že 
splodíme dieťa, ale tým, že sa to neustále 
učíme. Rodičovstvo je proces, beh na celý 
život a ak by sme ostali iba na úrovni zá
kladných rodičovských inštinktov, dieťa by 
isto neumrelo od hladu, ale určite by naj
mä psychicky strádalo. I biologickí rodičia 
sa potrebujú učiť, aby sa stali rodičmi 
DOBRÝMI. Takýto rodič je, podľa mňa, 
bytosť vnímavá k dieťaťu a k vplyvu, ktorý 
naň má. Aj dobrý rodič robí chyby a často 
rovnako veľké ako ten „nedobrý". Dobrý 
rodič však musí byť obdarený schopnos
ťou vidieť ich a vďaka tomu ich spracovať. 
Dobrým rodičom sa môže stať niekto vďa
ka svojmu talentu a intuícii (a isto je ta
kých veľa), iný zas vďaka spoznávaniu, 
ktoré podstúpi s cieľom stať sa vnímavý 
k potrebám dieťaťa. Zdá sa mi absurdné, 
že práve v dnešnej, hodnotovo takej kom
plikovanej dobe, sa „rodičovstvo" nepred-
pripravuje pomocou tvorivých projektov 
už v škôlke a škole, teda v období vývoja 
dieťa, keď je najviac ovplyvniteľné. 

Proces prípravy na náhradné rodičov
stvo vidím podobne. Má svoju pragma
tickú stránku (vylúčenie ľudí vyslovene 
nespôsobilých, či nebezpečných), ale pre
dovšetkým vzdelávaciu a poznávaciu. 
Starostlivosť o opustené deti, ktoré dlho 
strádali, je v m n o h o m špecifická. Budúci 
náhradní rodičia potrebujú získať odbor
né informácie a stať sa vnímavými k pro
blémom týchto detí, pretože tak sa stanú 
nielen „terapeuticky" nápomocní, ale 
môžu predísť i z lyhaniu, či rozpadu vlast
nej rodiny. Vzdelávanie samé však nie je 
všemocné. Náhradné rodičovstvo je vo 
svojej podstate práca srdca. Bez neho by 
bolo bezcenné. 

Prajem Vám veľa síl a radosti zo života 

Marek Sulík 

editorial 
Príprava na n á h r a d n é rodičovstvo — táto téma sa dotýka najmä tých, ktorí sto
ja pred k r o k o m prijať nového človiečika do svojej rodiny. Pokúsili sme sa priniesť 
prehľad všetkých foriem prípravy, všetkých štyroch subjektov, ktoré dnes na Slo
vensku prípravu realizujú — ich očami. 

D r u h o u dôležitou témou tohto čísla je téma pohotovostných alebo krátkodo
bých či krízových rodín. Táto forma starostlivosti nie je síce na Slovensku celkom 
ojedinelým javom, ale ešte stále je veľmi neštandardnou a neštandarizovanou for
m o u starostlivosti. Veríme, že vás nielen zaujme, ale aj inšpiruje k uvažovaniu o va
šich možnostiach a kapacite pridať sa k rodinám, ktoré sú opusteným maličkým 
v krízovom čase k dispozícii. 

Poteší nás akákoľvek e-mailová, telefonická či listová správa od vás, vaše ohlasy a re
akcie na uverejnené články, ale i vaše osobné príbehy a skúsenosti. Už dnes sa tešíme 
na stretnutie s vami vo februári budúceho roka. Budeme prechádzať adaptačnou fá
zou rodiny po príchode nového člena. 

Želajme si navzájom čo najpokojnejší advent, požehnané Vianoce a veľa 
síl po celý prichádzajúci nový rok. 

• vaše príspevky i objednávky časopisu posielajte na adresu Nebyť sám, 
P r i S u c h o m mlyne 16, 811 04 Bratislava alebo mailujte na 
nebytsam@stonline.sk, alebo volajte na telefón 0907 98 50 55 

• ak ste sa r o z h o d l i podporiť našu prácu, číslo nášho ú č t u j e 2666746051/1100 

Otázka pre Ivetu Radičovú 
v rozhovore pre TV oko 27. 10. 2005 

Ak sa teda nájdu rodiny, ktoré b u d ú ochotné postarať sa o všetky opus
tené deti, zrušíme detské domovy? Je vôbec m o ž n ý takýto stav? 
R o d i n y by sa našli už teraz, ochota tu je. Stále je však problém v komplikovanej 
procedúre odovzdania dieťaťa do náhradnej rodiny. Novelizovaný zákon o so
ciálnoprávnej ochrane dieťaťa by potreboval j ednu úpravu. Štátne zariadenie sa 
stále uprednostňuje pred náhradnou r o d i n o u alebo pred treťosektorovým sub
j e k t o m typu Návrat, ktorý sprostredkúva umiestnenie detí do rodín. Prežíva tu 
lineárna rovnica, že keď raz štát súdne rozhodol , nesie za dieťa zodpovednosť. 
To je pravda, ale ešte to neznamená, že musí vykonávať to, čo z nej plynie. Sa
motný výkon môže presunúť na iné subjekty. 

17. októbra 2005 Ivetu Radičovú vymenoval prezident republiky do funkcie 
ministerky. 
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M i l é d i e v č e n c e , kolegyne, 
b l í z k i ľ u d i a 

Najprv chcem veľmi pochváliť všetkých, 
čo prispievajú k stále lepším stránkam 
Nebyť sám. Robíte to naozaj dobre. 
C h c e m však aj reagovať, vyjadriť odbor
ný názor na článok Porucha pripútania 
a homeopatia . Nepochybujem o t o m , že 
zúfalý rodič v nádeji hľadá pre dieťa tú 
najlepšiu pomoc , o akej sa domnieva, že 
môže byť účinná. Nepochybujem 
o tom, že rôzne veci, smery, metódy — 
a aj tie alternatívne — môžu pomôcť. 
C h c e m len upozorniť na riziká alterna
tívnych liečebných prístupov. V praxi sa 
totiž stretávam s tými, ktorým nepomo
hla , ba dokonca im uškodila. 

Človek by sa mal rozhodovať na zákla
de poznania vecí z rôznych uhlov pohľa
d u . S o m rada, že v poslednom čase, na
príklad v týždenníku Týždeň, vznik la 
k téme homeopatia séria článkov a rov
nako užitočná diskusia. 

Ivana Škodová 
in tegra @pobox.sk 

Vážená, r edakcia 

Dovoľte mi vyjadriť vám poďakovanie 
za číslo 4 -5 . Takto si ja — ako náhradný 
rodič a riaditeľka neštátneho pestún

skeho zariadenia, č i predseda OZ Košic
ká vranka, ktoré zastrešuje a pripravuje 
projekty pre náhradné rodiny a opuste
né deti - takto si predstavujem časopis, 
ktorý nám má p r i výchove pomáhať! Sú 
to články na hlboké zamyslenie. 
Mám v pestúnskej starostlivosti 6 detí 
— rôzneho veku, z rôzneho prostredia. 
Pred r o k o m sme si vzal i súrodeneckú 
troj icu, z ktorej dnes už 4-ročné diev

čatko striktne odmietalo so m n o u nad
viazať citový kontakt . Čím viac som sa 
jej snažila priblížiť, tým viac ma odmie
tala a jej prejavy zlého správania, ba až 
drzost i sa stupňovali. Zaujala ma pro
b lemat ika poruchy pripútania. Preto 
s o m najprv sama so staršími deťmi za
čala cez rôzne hry a písomné či kreslené 
témy nazerať do ich dušičiek. H o c i s o m 
človek aktívny, tvorivý a mnohé mate
riály si vyhľadám na slovenských, či čes
kých internetových stránkach, či v pub
likáciách, nie s o m skúsený psychológ. 
Preto s o m sa obrátila na psychologičku 
pani d o k t o r k u Litavskú, s k t o r o u dlhšie 
spolupracujem, aby sme začali na ta
k o m t o projekte spolupracovať. Dnes 
sme m a l i prvé stretnutie. Nemôžem ro
biť unáhlené závery, či hodnotenia - ne
začalo sa to najlepšie, no d o m o v s o m 
prišla akoby s iným dieťaťom, čomu sa 
veľmi teším. 

Tak naše pestúnske zariadenie bude 
spolupracovať aj na ďalšom projekte, 
ktorý je určený len pre deti v pestún
skej starost l ivost i , bez účasti rodičov. 
Preto môžem odkázať všetkým náhrad
ným rodičom — nebojte sa s probléma
mi obrátiť na sociálku, psychológa, č i 
psychiatra. N i e je namieste, aby si mys
le l i , že ste zlý náhradný rodič. Nebojte 
sa pomenovať problémy svoje, zverené
ho, či vlastného dieťaťa. Radosť z toho, 
že ste narušili citový b lok , z m i e r n i l i 
psychické, či neurotické poruchy, o d 
stránili pomočovanie a začali ste si b u 
dovať kvalitnejšie — hlbšie vzťahy, cito
vé putá, je p o t o m obrovská. Nestranný 

človek vidí m n o h o vecí inak ako vy. 
A bez komunikácie to nejde. 

Preto aj ja vítam každú možnosť vy
meniť si skúseností s inými náhradnými 
rodičmi, pestúnskymi zariadeniami, či 
organizáciami, ktoré majú náhradnú 
rodinnú starostlivosť v štatúte. 

Ešte raz ďakujem za super číslo, dú
fam, že v takomto trende budete pokra
čovať — je to na pomoc nám, náhradným 
rodičom, ale aj mnohým odborníkom. 

Mária Ivanova, Valaliky 

T a j o m n ý ú s m e v 

Jedného letného dňa prišla mamička 
dvaapolročnej Kristínky na k l u b s ta
jomným úsmevom, ktorý neostal bez 
povšimnutia prítomných zvedavcov. 
Najskôr nám oznámila, že i ch bude 
o jedného viac. Keďže nehovor i l i o t o m , 
že majú v pláne adoptovať ďalšie die
ťatko, myslel i sme, že čakajú bábätko. 
Skôr ako sa rozhovor i la , dala kolovať 
fo toa lbum. A p o t o m začala rozprávať 
o t o m , čo už ptezrádzal jej úsmev. Vola 
l i im z detského domova, že ich Kristín-
ka má sestričku, o ktorú m a t k a nejaví 
záujem, a preto, ak sa cítia na prijatie 
ďalšieho dieťatka, môžu si ju vziať. 
R o z h o d n u t i e bolo rýchle. Šli do d o m o 
va sestričku navštíviť. Po návšteve do

mova sa pus t i l i do vybavovania potreb
ných žiadostí, potvrdení a pohovorov 
s psychológom. V súčasnosti si už K r i s -
tínka zvyká na malú sestričku a učí sa 
deliť o mamičku a ocina. Všetkým želá
me veľa zdravia, síl, radosti a trpezlivos
t i . Tešíme sa s p o l u s n i m i . 

Želáme si, aby všetky takéto tajuplné 
úsmevy končili šťastne. 

Beáta Konkoliová, 
Klub náhradných rodín Levice 

nebyť sám | december 2005 strana 3 



Všetci sú doma 
hmatateľná pomoc rodinám 
N e z i s k o v á o r g a n i z á c i a S . P . A . C . E . spust i la v j ú l i 2004 p o d p o r 
n ý p r o g r a m pre n á h r a d n é r o d i n y . Reaguje t ý m n a defici t 
p o d p o r y e x i s t u j ú c i m n á h r a d n ý m r o d i n á m . 

Skúsenosťou mnohých nových rodín je, 
že s príchodom detí klesne i ch životný 
štandard. Každá voľnočasová akt ivi ta , 
dochádzanie do školy, štúdium na vyso
kých či súkromných školách je pre r o d i 
čov finančným nadštandardom, ktorý 
si častokrát nemôžu dovoliť. K množ
stvu problémov, ktoré rodiny s deťmi 
z detských domovov m u s i a riešiť, p r i 
búda neraz problém so z l o u finančnou 
situáciou. P r o g r a m preto prior i tne p o d 
poruje deti z náhradných rodín týmito 
f o r m a m i : 
1. podpora vzdelávania a všetkých ná

kladov spojených so vzdelaním (ces
tovné, ubytovanie, školné na stred
ných a vysokých školách...). 

2. podpora voľnočasových aktivít; fi
nančné zabezpečenie voľnočasových 
aktivít (zaplatenie poplatkov za krúž

ky, športové, spoločenské a kultúrne 
aktivity, spoluorganizovanie letných 
pobytov a táborov...) 

3. vyhľadávanie talentovaných detí 
z náhradných rodín a p o d p o r a i ch 
ďalšieho stredoškolského alebo vyso
koškolského vzdelávania. O k r e m vy
hľadávania zabezpečí S .P .A.C.E . aj 
prípravu na prijímacie pohovory, po
radenstvo počas štúdia a z prostried
kov určených na program uhradí 
všetky výdavky spojené so štúdiom. 

Partnerom projektu je Asociácia ná
hradných rodín, ktorá združuje náhradné 
rodiny z celého Slovenska. Významnými 
finančnými partnermi sú spoločnosť 
I B M a Nadácia VÚB. Pani Eva Kelley, 
riaditeľka S.P.A.C.E., n.o., nám v súvislos
ti s projektom odpovedala na niekoľko 
otázok. 

Čo program Všetci sú doma podporuje? 
Aké vzdelávacie aktivity sú zahrnuté v po
nukovom liste? 

O k r e m školného a cestovného hro
m a d n o u dopravou je možné uhrádzať aj 
ubytovanie v študentských domovoch, 
ale aj mimoriadne položky ako školu 
v prírode, lyžiarsky výcvik, či štúdium 
v zahraničí. Hradíme aj školský k lub, po
môcky potrebné na vyučovanie alebo 
voľnočasové aktivity, doučovanie a prí
pravu na prijímacie pohovory. 
Ktoré voľnočasové aktivity program pod
poruje? 

Keďže je p o n u k a voľnočasových akti
vít pre deti a mladých ľudí veľmi široká, 
nebolo možné zahrnúť do ponukového 
l istu všetky. Zadefinovali sme len pár zá
kladných kategórií: poplatky za umelec
ké školy, športové, tanečné či jazykové 
krúžky. V zásade však platí, že po písom
nej alebo ústnej dohode je možné pod
poriť aj čokoľvek iné. Rodičia môžu tiež 
požiadať o preplatenie pomôcok na tieto 
aktivity. Minulý rok sme napríklad rodi
ne, kde chodí päť detí na klavír, zakúpili 
klávesy. Veľký záujem je aj o jednorazovú 
p o d p o r u letných táborov, kultúrnych 
a športových (aktívnych aj pasívnych) ak
tivít detí a rodičov z náhradných rodín. 
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Podporujete aj vzdelávanie rodičov? 
Áno, uhrádzame školné a prispievame 

na pomôcky spojené so štúdiom ako sú 
skriptá, slovníky a pod . 
Je výška podpory limitovaná? 

Áno, každá akt ivi ta má limitovanú 
výšku podpory a aj počet aktivít pre ro
d i n u je limitovaný na j ednu (môže ísť aj 
o periodickú platbu, napríklad preplá
canie cestovného, ubytovania, krúžku 
a pod . každý mesiac). Výnimky robíme 
pri mnohodetných rodinách, teda takých, 
kde sú viac ako štyri deti. V týchto prípa
doch môžeme po posúdení komisie pod
poriť až tri aktivity zajeden školský rok. 
V rodinách okrem detí v náhradnej rodin
nej starostlivosti vyrastajú aj „vlastné" 
biologické deti. Je program Všetci sú doma 
určený aj pre tieto deti ? 

Tieto deti tiež žijú v náhradnej rodine, 
majú teda rovnaké podmienky ako deti 
v pestúnskej starostlivosti či adopcii . Pro
gram je preto určený pre všetky deti z ná
hradných rodín — aj biologické. 
Koľkým rodinám program v súčasnosti 
slúži? 

V súčasnosti je v programe zaregistro
vaných 120 náhradných rodín z celého 
Slovenska. V týchto rodinách žije 317 detí 
a podporujeme aj 12 odchovancov det
ských domovov, ktorí študujú na vyso
kých školách. 

Na slávnosti si za asistencie znalcov deti mohli vyskúšať hádzanie halušiek.. 

Ako sa dá do programu Všetci sú doma za
registrovať ? 

Každá nová náhtadná r o d i n a vyplní 
registračný formulár, odošle ho do 
S .P .A.C.E. a bude zaradená do progra
m u . O p o d p o r u bude žiadať písomnou 
f o r m o u — žiadosťou, ktorá má tiež po
d o b u formuláru. Akt iv i ty , ktoré budú 
podporované, nájdu k l ient i v p o n u k o 
v o m liste, kde je uvedená aj maximálna 
výška p o d p o r y na každú akt iv i tu . For
muláre na požiadanie zašleme alebo sú 

dostupné na stránke www.vsetcisudo-
ma.sk. Zásadou programu pre všetky ty
py podporovaných aktivít je p r i a m a 
platba tovaru alebo služby, a nie vyplá
canie financií náhradným rodičom. 

Kontakt: 
EvaKelley, riaditeľka, S.P.A.C.E., n. o. 

Sándorova 2 821 03 Bratislava 
Telefón: 421 2 4363 0388 - 9 

Fax: 421 2 4363 0387 
e-mail: space@internet.sk 

www.vsetcisudoma.sk www.nspace.sk 

Potrebovala by som na pár hodín do týždňa pestúnku k deťom. 
Môžem požiadať o finančný príspevok na tento účel? 

Program Všetci sú d o m a pr ior i tne podporuje vzdelávanie 
a voľný čas. Keďže pestúnka nespadá do týchto priorít, 
príspevok nemôžeme poskytnúť. 
Môžem požiadať o príspevok na rekonštrukciu svojho domu? 

Podobne ako v predchádzajúcej odpovedi — na rekonštruk
cie ani na kúpu nehnuteľností príspevky neposkytujeme. 
Keď chce ísť moje dieťa na zahraničnú brigádu, ale nemáme 
prostriedky na zaplatenie agentúrnych poplatkov, môžeme po
žiadať o príspevok? 

Áno, zahraničné brigády nájdete aj v p o n u k o v o m liste, 
kde je uvedené, v akej výške poskytujeme finančné príspevky 
na tento účel. 
Môžem si požiadať o príspevok na kúpu auta? 

Kúpu, prevádzku ani údržbu auta nebudeme financovať. 
Môžete mi preplatiť diagnostiku v súkromnej psychologickej 
poradni? 

Z projektu nemôžeme hradiť takéto typy aktivít. 

Zo stránky www.vsetcisudoma.sk 
Viac informácii o poskytovaní finančných ptostiedkov zís

kate aj na internetovej stránke www.obcan.sk 
(životné situácie/zdravie/zdravotná starostlivosť). 
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o p r í p r a v e na n á h r a d n é r o d i č o v s t v o po n o v ý c h legislat ívnych z m e n á c h 

Biologické a náhradné rodičovstvo 
nie je to isté. 
Hoci dobrý pracovný seminár (a tento s americkými lektorkami o pripútaní taký bol) mnoho príleži
tostí na dôkladnejšie rozhovory neprináša, predsa sa nám podarilo vyčleniť si v krásnom prostredí 
zámku v Mojmírovciach čas na rozhovor o príprave. Okolo stola sa zišli štyri skúsené odborníčky zo 
štyroch kútov Slovenska a štyroch rôznych organizácii. 

Milada Bohovicová — sociálna 
pracovníčka, 12 rokov pracovala na oddelení 
sociálno-právnej ochrany na úrade, už sedem 
rokov pracuje v občianskom združení 
Návrat, kde sa okrem iného venuje aj 
príprave a poradenstvu pre náhradné rodiny. 

Eva Kuzbelová—psychologička, referát 
poradensko-psychologickýcb služieb pri 
UPSVaR v Banskej Bystrici. 25 rokov ako 
psychologička pomáha riešiť problémy rodín, 
či už biologických alebo náhradných. NRS sa 
venuje 10 rokov. Nieje to len príprava 
žiadateľov, ale aj poskytovanie dálšej pomoci 
a služieb počas celej životnej cesty. 

Eva Litavská— sociálna pracovníčka, 
prípravu na náhradné rodičovstvo vykonáva 
na základe povolenia MPSVR od roku 2001 
ako neštátna sociálna pracovníčka a sociálna 
poradkyňa. V oblasti náhradnej rodinnej 
starostlivosti pracuje už viac ako 30 rokov. 

Katarína Výbochovd—20 rokov 
pracovala ako psychologička v pedagogicko-
psychologickej poradni, šesť rokov robí 
riaditeľku detského domova v Dunajskej 
Strede, je majstertrénerkou PRIDE-u, 
programu na prípravu a vzdelávanie 
náhradných rodičov, kde koordinuje metodiku 
a prípravu nových vzdelávacích modulov. 

Eva L.: Nemyslím si, že príprava mô
že výraznejšie ovplyvniť počet detí v no
vých rodinách. 

Eva K.: Do prípravy na našom praco
visku to nezasiahlo. Skôr vnímam, že ide 
o výraznejšiu spoluprácu subjektov, kto
ré sú v celom procese zainteresované: 
úrady, neštátne subjekty, detské domovy. 
Žiaľ, rodičia vyjadrujú obavu, že proces 
adopcie sa pretiahne. A n i mne sa nezdá, 
že by sa proces spružnil či zrýchlil, skôr 
naopak. Celý proces predlžuje a k o m 
plikuje napríklad súdne rozhodnutie 
o osvojiteľnosti — novinka v zákone. 
Je súdne rozhodnutie o osvojiteľ
nosti p r í n o s o m ? 

Eva Litavská a Katarína Výbochová 

M á m e nový zákon o rodine. Ako sa 
zmeny v legislatíve dotkli prípravy na 
n á h r a d n é rodičovstvo? 

Eva L.: Podľa nového zákona si môže 
podať návrh na náhradnú výchovu na 
súd, či už pestúnstvo alebo adopciu, len 
osoba, ktorá absolvovala prípravu. Musí 
byť zapísaná do z o z n a m u vhodných žia
dateľov. V zákone o sociálno-právnej 
ochrane je presne upravené, kedy, ako 
a za akých p o d m i e n o k treba prípravu 
absolvovať, aký má byť jej rozsah a ob
sah. Výnimku tvorí občan, ktorý už je 
pestúnom: on sa nemusí takejto prípra
ve podrobiť, absolvuje iba aktualizáciu 
svojej prípravy — rozsah a obsah aktua

lizácie prípravy odporučí tím ľudí, ktorí 
ju realizujú. Ak od poslednej prípravy 
prešli dva roky, prichádza do úvahy 
možnosť obnovy prípravy. Prípravu 
i naďalej robia tie neštátne subjekty, 
ktoré i doteraz m a l i na to povolenie (do 
mája 2006 mus ia požiadať o akreditá
ciu), a robia to, dá sa povedať, z úradnej 
m o c i Centrá pedagogicko-psychologic-
kých služieb, teraz už referáty. Na t o m 
sa nezmenilo nič. 
Ako v praxi vnímate tieto zmeny? Mys
líte, že aj vďaka legislatívnym zmenám 
v príprave sa dosiahne, že bude viacej 
opustených detí žiť v rodinách, a tie 
budú na prijatie lepšie pripravené? 
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Eva K.: Nesúvisí síce s prípravou, ale 
proces zverovania sa ním môže pre
tiahnuť. 

Milada: Ale vždy je tu možnosť vy
rieknuť rozhodnutie o osvojiteľnosti 
priamo v rámci konania o predadopčnej 
starostlivosti. 

Eva L.: Dá sa to spojiť do jedného ko
nania . 

Katarína: Detské domovy by osvoji-
teľnosť svojich detí m a l i vybavovať prie
bežne, v predstihu. Najmä dojčenské 
ústavy by m a l i tieto veci podávať na súd 
hneď ako sa dieťa v domove ocitne. Ča
ká to i nás, hoc i u nás prichádzajú do 
úvahy len deti staršie ako 8 rokov. 

Eva K.: Inštitúcie osvojiteľnosť, mys
lím, nevnímajú ani pozitívne, ani nega
tívne. Berú ju ako fakt, ktorý treba reš
pektovať. Negatívne, teda ako niečo, čo 
celý proces kompl iku je , ju vnímajú žia
datelia. Prejdú prípravou, všetko sp ln i l i , 
sú vnútorne pripravení na dieťa — 
a v t o m sa to administratívne zabrzdí. 

Eva L.: Nevieme ešte posúdiť, či sa 
bude spomínaná možnosť spojiť kona
nie o osvojiteľnosti a konanie o preda
dopčnej starostlivosti využívať. Ak však 
už dieťa má rozhodnut ie o osvojiteľnos
t i , alebo ho nepotrebuje, lebo je právne 
voľné, odpadá budúcim rodičom neis
tota, ktorá i ch neraz kvárila: Čo ak sa 
naviažem na dieťa, hoc i nebude môcť 
byť adoptované? Všetci rodičia budú 
dopredu vedieť, že dieťa je osvojiteľné, 
a tak len podajú návrh a dieťa im bude 
zverené. 

Katarína: N a p o k o n , ich to chráni. 
Musia to urobiť všetky detské domovy? 

Eva L.: M u s i a . Do konca r o k a musí 
byť u detí v d o m o v o c h posúdená osvoji
teľnosť, ak je to potrebné. N i e je to však 
úloha pre domovy, ale pre úrady (práce 
sociálnych vecí a rodiny). 

Katarína: T r o c h u váhame. Máme, na
príklad, v domove právne voľného chlap
čeka, ale nie je práve v takom psychickom 
stave, v k t o r o m by bolo vhodné umiest
ňovať ho do rodiny. 

Eva L. : Právne posúdenie je iba jed
no z viacerých kritérií. T ie p o t o m tre
ba p r i každom dieťati individuálne 
posúdiť. Treba zvážiť nielen jeho 
osvojiteľnosť, ale i to, do akej rodiny sa 
hodí. 

Milada: Rozhodnutie o osvojiteľnosti 
ešte neznamená, že dieťa ide automaticky 
do adopcie. O t o m rozhodne až výsledok 
komunikácie medzi detským domovom, 

úradom a psychológom. Môžu spoločne 
prísť k záveru, že adopcia nie je z nejaké
ho dôvodu pre toto dieťa momentálne 
vhodná. Z legislatívy tiež vyplýva, že keď 
sa dieťa do po l roka nedostane do ná
hradky u nás, malo by ísť do medzinárod
nej adopcie. Ale zas sa posudzuje, či je to 
reálne a vhodné, či naopak nemôžeme 
týmto k r o k o m dieťaťu uškodiť. Neexis
tujú univerzálne návody. Veď ide o indivi 
duálne ľudské bytosti. 
Sú nejaké novinky v predadopčnej sta
rostlivosti? 

Eva L.: Áno, pokiaľ súd zverí dieťa do 
predadopčnej statostlivosti, biologický 
rodič už nemôže zobrať späť svoj súhlas. 
Predtým najmenej p o l roka, ale niekedy 
aj rok žili noví rodičia v napätí, či si to 
náhodou m a t k a nerozmyslí. S proble
m a t i c k o u r o d i n o u by sa malo začať pra
covať najneskôr v momente podania ná
v r h u na predbežné opatrenie. H o c i 
zvyčajne sú už vtedy v rodine naozaj 
vážne problémy, dajú sa často ešte upra
viť. A ak pracujem s takouto r o d i n o u 
a vidím, že nie je možné, aby sa t a m die
ťa vrátilo, môžem takmer ihneď podať 
návrh na osvojiteľnosť dieťaťa a hľadať 
mu iné rodinné zázemie. Pokiaľ ide 
o náhradných rodičov — ukončenie prí
pravy ešte neznamená, že im ihneď b u 
de zverené dieťa do starostlivosti . Sú len 
zaradení do z o z n a m u žiadateľov a to, 
ako rýchlo budú mať dieťa, závisí aj od 
toho, akú budú mať o ňom predstavu, 
aké budú ich požiadavky. Žiaľ, často je 
to čakanie veľmi dlhé. 
Z d á sa, že legislatívne zmeny v pod
state vnímate pozitívne. 

Milada: Určite bude nejaký čas trvať, 
kým sa utrasú. P o t o m by m a l i začať po
máhať. Majú svoju l o g i k u . 

Eva L.: Ja oceňujem, že sociálno-právna 
ochrana a pracovné postupy s tým súvi
siace sú takto právne zakotvené, predtým 
nikdy neboli. M a l i sme len Zákon o rodi
ne a odovzdávali sme si skúsenosti „ako 
sa to robí". Konkrétne situácie sme rieši
l i , ako sme vedeli. Potom bol Zákon o so
ciálnej pomoci , kde celá sociálno-právna 
ochrana bola v j ednom paragrafe. Čiže 
okrem vymenovania jednotlivých úko
nov sa tam viac nezmestilo. Teraz prvý
krát máme zákon, ktorý jasne hovorí: to
to by malo nasledovať po tomto a malo 
by to mať takýto obsah a postup. I keď 
ako všetko, aj napĺňanie tohto zákona 
závisí od ľudí. On sám nie je zárukou, že 
veci začnú fungovať. 

Eva K.: Nový zákon presne vymedzuje 
kompetencie jednotlivých inštitúcii. Ich 
spoluprácu, akreditáciu, postupy. 
Čo by malo byť cieľom prípravy na 
n á h r a d n é rodičovstvo? 

Milada: Myslím, že je dôležité p r i 
praviť rodičov na to, že náhradné r o d i 
čovstvo je predsa len iné ako biologické 
rodičovstvo. Často prichádzajú s názo
r o m , že veď ľudia predsa rodia deti 
a n i k t o i c h na to nepripravuje a mnohí 
z n i c h k t o m u ani nemajú veľa daností. 
Alebo hovoria : „Veď my sme vychovali 
svoje deti , tak vychováme aj tieto, má
me predsa dosť skúsenosti ." H o c i si 
myslím, že je ideálne, ak náhradné die
ťa prichádza do rodiny, v ktorej už sú 
biologické deti , predsa len... To nové 
dieťa si so sebou nesie niečo, čo väčšina 
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Pripravila ma prí
prava na náhradné 
rodičovstvo? 

My sme pred adopciou absolvovali len 
povinné jazdy — žiadosť na m i e s t n o m 
úrade, návštevy u psychológa, lekár
ska pečiatka za dvadsať korún na hla
vu a inšpekcia pani zo sociálneho o d 
delenia. To istotne nebola príprava na 
náhradne rodičovstvo. Pr ipravi l i nás 
— snáď — spomienky, vzájomné m a n 
želské rozhovory, k n i h y a rozhovory 
so známymi. 
Naša r o d i n a žije medzi ľuďmi, pre 
ktorých ujať sa opusteného dieťaťa nie 
je nič ohromujúce, z čoho človek padá 
na zadok od prekvapenia. Je to jedno
ducho jedna z možností, kadiaľ viesť 
svoj život. Zopár mojich známych sa tý
mi to vecami dokonca zaoberá profesio
nálne. Kedykoľvek chcem, môžem sa 
pýtať na čokoľvek súvisiace s probléma
mi adopcie... a dostanem odpoveď, ale
bo aspoň alternatívy. Takže mne osob
ne nejaká precíznejšia príprava na 
náhradné rodičovstvo vopred asi nechý
bala. Po získaní základných poznatkov 
si môžem dovoliť ten luxus, že sa učím 
zájazdy (to do istej miery všetci), chrá
nená radami a pozorovaniami spriazne
ného okolia. 
Dokážem si však matne predstaviť, že 
bez týchto známych a priateľov a bez 
prípravy, alebo len s takou prípravou, 
akú nám pred šiestimi r o k m i poskytol 
štát, by s o m dnes na t o m nebola naj
lepšie. 

Zuzana 

M ň a osobne príprava na náhradné ro
dičovstvo absolvovaná v C P P S dobre 
pripravi la po teoretickej stránke a po
znatky z nej s o m využila aj po prícho
de nášho synčeka k nám. B o l a s o m 
pripravená na rôzne situácie. Prešli 
sme s manželom aj individuálnou 
psychologickou prípravou, aj prípra
vou v skupine. Skupinová príprava mi 
dala oveľa viac. Odporúčam ju všet
kým žiadateľom o náhradné rodičov
stvo. Získajú totiž m n o h o nových 
poznatkov a skúseností od iných ľudí, 
nachádzajúcich sa v identickej život
nej situácii. Prajem všetkým veľa 

biologických detí nezažila. Biologické 
a náhradné rodičovstvo nie je to isté. 

Eva K.: Je to veľmi dôležité. Na prípra-
ve hovoríme s rodičmi o rozdieloch me
d z i biologickým a náhradným rodičov
stvom. Nachádzame veľa spoločných 
znakov, ale i rozdielov. Iná je minulosť 
dieťaťa, psychické potreby. Rozprávame 
sa o tom, vyjasňujeme si, čo všetko to ob
náša, hovoríme o očakávaniach. Hovorí
me o tom, či a ako dieťaťu povedať, že je 
osvojené. Ja im to dávam ako domácu 
úlohu, aby d o m a porozmýšľali. Ich vlast
ný ľudský úsudok p o t o m doplňame od
borným pohľadom. Hovoríme si rozprá
vočky, ktoré to môžu dieťaťu priblížiť, 
hovoríme aj o tom, v a k o m veku a ako 
o t o m hovoriť... postupne na to sami pr i 
chádzajú. V príprave sa dotýkame aj 
partnerského vzťahu budúcich rodičov. 
A k o vzn iko l , akými príjemnými i neprí
jemnými situáciami prechádzal. Je zaují
mavé sledovať vzájomnú interakciu part
nerov. Najprv si názory napíšu každý 
sám, p o t o m si ich „verejne" konfrontujú 
a reagujú: „Nevedel som, že to bolo pre 
teba také dôležité. Naozaj si to takto vní
mala?" Je to pre n ich príležitosť viac sa 
spoznať, ísť do rodičovstva so vzťahom, 
ktorý unesie nasledujúce problémy. Aj 
preto posudzujeme osobnosť žiadateľov. 
Aký obsah má príprava na n á h r a d n é 
rodičovstvo? 

Eva L.: Obsah je rámcovo daný pred
pisom. Naplnenie daného programu je 
individuálne, podľa toho, k to to robí, 
pre koho to robí a aj podľa osobných 
skúseností. O b s a h teda tvorí nielen upo
zornenie na špecifiká náhradného rodi 
čovstva. M a l by byť príležitosťou na se
bapoznanie. Žiadatelia by m a l i dostať aj 
veľmi praktické informácie o tom, čo 
vlastne mus ia splniť, o vzťahu jednotl i 
vých subjektov, s ktorými prídu do k o n 
taktu , o rôznych formách náhradného 
rodičovstva. Ja veľmi veľa času venujem 
téme pripútania. M n e sa zdá, že najmä 
v adoptívnych rodinách z poruchy p r i 
pútania môžu vzniknúť a aj vznikajú 
mnohé problémy, ktoré tie rodiny neve
d i a vysvetliť, nevedia to pomenovať. 
Často si mysl ia : ,Ja s o m asi zlý rodič. 
Nemám na to. Veď ho ľúbim, bolo to 
všetko v p o r i a d k u a toto a toto mám." 
Na adoptívnu r o d i n u sa pozerá ako na 
obyčajnú r o d i n u . Ale ona nie je obyčaj
ná. Máloktorí adopční rodičia sa s tým 
obrátia na odborníka, nemajú ani vzá
j o m n ú p o d p o r u . Pestúnske rodiny sa 

stretávajú, či už v k l u b o c h , alebo i cez 
úrady, je to také otvorenejšie, občas i c h 
navštívi aj sociálny pracovník. Ale 
v adopčnej rodine sa často trápia sami. 
Z i s t i l a som, že mnohé veci, ktoré si 
v príprave hovoríme, si síce vypočujú — 
ale „nepočujú". Je to niečo ako účelová 
hluchota . Keď p o t o m prídu po čase, tak 
sa úprimne čudujú: „Toto sme si hovori 
li v príprave?" 
Ty v príprave pokračuješ aj v čase, 
keď už majú konkrétne dieťatko? 

Eva L.: Skúsenosť ma viedla k t o m u , 
že mám v dohode s rodičmi písomne za
kotvené, že keď už budú mať konkrétne 
dieťa, prídu znovu. Príprava pokračuje 
cielenou prípravou na konkrétne dieťa 
v konkrétnej situácii. Býva to v čase, keď 
sa s ním ešte len stretávajú a rozhodujú 
sa, či ho príjmu za svoje, ale i neskôr, 
v tých prvých týždňoch spoločného ži
vota, v tej ťažkej adaptačnej fáze. Vytvo
ria sa t a m základy pre otvorený vzťah 
a na ďalšie vedenie a sprevádzanie. 
Ako často a ako dlho sa stretávate? 
Majú stretnutia vopred stanovený 
rozsah? 

Eva L.: To je individuálne. V zmluve je 
len dohoda, že ma budú kontaktovať 
akonáhle budú rozmýšľať o konkrétnom 
dieťati. Naposledy, napríklad, šlo do rodi
ny dieťatko, kde sa rodičia potýkali s jeho 
zdravotnou anamnézou. Nevedeli presne, 
ako sa s tým vysporiadať, aké sú riziká, 
rozmýšľali sme, čo by sa k t o m u ešte dalo 
zistiť, skade by sa to dalo zistiť, kontakto
vali sme ďalších odborníkov. Nové infor
mácie, ale aj rodičovské obavy a očakáva
nia sme spolu prediskutovávali. Ak je to 
malé bábätko, tak m n o h o tém len tak na
ťukneme, ale ak je to dieťatko väčšie, tak 
i tých problémov a tém je viac. 

Milada: Aj nový zákon toto p o d p o r u 
je. Zákon dáva možnosť človeku, ktorý 
si berie dieťa, komunikovať o ňom len 
s tým subjektom, ktorý ho pripravoval. 
N o v i n k o u v zákone je p o n u k a , že tento 
subjekt ho môže ďalej sprevádzať. Úpl
nú informáciu o dieťati môže mať už 
len lekár. 

Eva L.: Poskytnutie informácií nieko
mu inému môže byť dokonca dôvodom 
na vyradenie žiadateľa z evidencie zo
z n a m u žiadateľom. 
Milada: Ide o posunutie konkrétnych 
identifikačných údajov o dieťatku. N e 
znamená to, že ja ako žiadateľ sa ne
môžem o dieťatku porozprávať naprí
k l a d so svojou m a m o u či priateľkou. 
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Stáva sa, že príprava je od počiatku 
smerovaná na konkrétne dieťa. M o m e n 
tálne pripravujem pani , ktorá si do pes
túnstva ide zobrať dieťa po svojom 
z o m r e t o m manželovi. N a p a d l a mi však 
iná vec. Náhradní rodičia bývajú zväčša 
starší, ako ľudia, ktorí sp lodia prvé die
ťa. Za sebou neraz majú roky snaženia 
sa o dieťa, čiže často traumatizujúce, 
bolestivé, psychicky aj finančne náročné 
obdobie. N i e je pre n ich ľahké rozhod
núť sa pre adopciu . Niekedy k t o m u do
spejú po 10-15 rokoch. Teda majú asi 
35 rokov. Ľahkomyseľnosť z n i c h už vy
prchala, poznačili ich veci minulé. Neraz 
sa z n ich stávajú rodičia veľmi chúlosti
ví, dieťa veľmi ochraňujú až zväzujú, aj 
úplne bežné starosti s dieťaťom veľmi 
prežívajú... 

Eva K.: Sú oveľa úzkostnější. 
Jestvuje podľa vás téma, ktorej by sa 
príprava nemala vyhnúť? 
Milada: Biologickí rodičia. 

Katarína : Súhlasím. Vzťah k b io lo
gickej rodine. 

Milada: Je to t a m prítomné od za
čiatku. 
Aj pri príprave adopčných rodičov? 

Milada: A j . 
Katarína: Psychologicky je však bio

logická r o d i n a prítomná v každom jed
n o m z týchto detí. A s tým sa m u s i a no
ví rodičia naučiť narábať. 
Robíte prípravu aj skupinovo? Aké 
sú jej výhody? 

Eva K.: Je veľmi dobré, že sa možnosť 
skupinovej prípravy pr iamo spomína 
v zákone. M ám pozitívne skúsenosti 
s ľuďmi, ktorí prešli skupinovou prípra
vou . Nerobím veľké skupiny. Stačí 6-8 
ľudí a už úplne inak vystupujú, reagujú. 
Myslím, že získavajú veľmi veľa jeden od 
druhého. Často sa v skupine otvoria aj 
ce lkom neplánované veci. Rýchlejšie sa 
dostávame od toho, čo sa snažia ukryť, 
k t o m u , čo naozaj cítia a prežívajú. 
Aké býva zloženie skupín? 

Katarína: Je prínosné, ak skupina nie 
je homogénna, ak je tam žiadateľ 
o adopciu aj o pestúnstvo, prípadne reál
ny náhradný rodič. 

Milada: M y máme vnútornú p o d 
m i e n k u , aby b o l členom skupiny aj ná
hradný rodič. 

Katarína: Pretože skúsený náhradný 
rodič veľmi často potvrdzuje slová tréne
ra a z jeho úst to žiadatelia vnímajú 
dôveryhodnejšie. Myslím, že je dobré 
skupiny miešať. Program PRÍDE je skôr 

nastavený na pestúnske rodiny, ochotné 
vziať i väčšie deti, menej je orientovaný 
na rodiny, túžiace po novorodencovi. 
V Návrate je pr í tomnosť skúsených 
rodičov v skupine podmienkou? 

Milada: N i e , ale zatiaľ sa nám to vždy 
podari lo . Väčšinou pozveme človeka, 
ktorý s n a m i neabsolvoval prípravu a už 
má dieťa. Takže aj on je autentickým 
členom skupiny, nie hosťom. 
Súhlasíte, že zákon presne neurčuje, 
aby príprava bola iba skupinová? 
Prečo? 

Katarína : Už sme hovor i l i , že pre 
mnohých žiadateľov aj pre deti, ktoré 
na n ich čakajú v ústave, je veľmi dôleži
tý čas. Akýkoľvek o d k l a d prípravy môže 
mať negatívny dopad. 

Eva L.: Naozaj sa nedá vždy čakať na 
to, kým sa vytvorí skupina . Ja pracujem 
zväčša individuálne. 

Eva K.: Skupinová príprava je jedno
značne časovo náročnejšia. 
Ako posudzujete vhodnosť žiadate
ľov? Sú skupinové sedenia doplnené 
individuálnymi stretnutiami? 

Katarína: V PRÍDE je 8 skupinových 
stretnutí doplnených 4 návštevami v ro
dine. Prvá prebehne ešte pred začatím 
skupiny a žiadatelia sa dozvedia, čo ich 
čaká, ak sa rozhodnú do programu vstú
piť. P o t o m sú v priebehu skupinovej prí
pravy tri stretnutia s človekom, ktorého 
voláme špecialista na rozvoj rodiny. 
Môže, ale nemusí to byť tréner, ktorý ve
die skupinu . Tréner a špecialista sa na 
stretnutiach v rodine venujú veciam, na 
ktoré v skupine nie je čas, alebo skupina 
nie je dostatočne intímne miesto na to, 
aby sa tam o nich hovorilo. Napríklad 
vzťahové veci z genogramu. 

Milada: V i e m si predstaviť, že niekto 
nemôže alebo nechce ísť do skupiny. N e 
môžeme robiť skupinovú prípravu v na
šom regiónekaždý mesiac. Niekedy musí 
príprava prebehnúť okamžite. Dieťa už 
žije v rodine... V takom prípade by sme 
pristúpili k individuálnej príprave a sku
p i n u aspoň čiastočne nahradi l i stretnu
tím s i n o u pestúnskou r o d i n o u a riade
ným rozhovorom. S pestúnkou by sme 
sa d o h o d l i , že neskôr pôjde so skupiny. 
Posledné dva roky robíme skupinovú 
prípravu v Žiline trikrát do roka. Celko
vá príprava žiadateľa trvá 2-3 mesiace, 
takže tento interval je vyhovujúci a do 
skupiny môžeme kl ienta zaradiť bez 
zbytočného naťahovania času. V skupi
ne mávame 10 - 15 ľudí. 

odvahy. Z vlastnej skúsenosti môžem 
potvrdiť, že všetko, čo podstúpia, je 
potrebné k t o m u , aby ich budúce die
ťatko malo čo najlepšie pripravených 
rodičov, ktorí dokážu prijímať rados
t i , ale aj zdolávať starosti spojené 
s náhradným rodičovstvom. Stojí to 
za námahu. 

A n k a 

Klasická príprava prebiehala v C P P S 
a vôbec nás nepripravila na náhradné 
rodičovstvo. Viac sme b o l i na náhrad
né rodičovstvo pripravení tým, že sme 
už d o m a mal i dve biologické deti, ako 
cepepeskovou prípravou. 
Nám najviac pomohlo až s odstupom 
času stretávanie sa na tréningu rodičov
ských zručností, tzv. skupinke, v pries
toroch Návratu, ktoté trvalo niekoľko 
rokov. Už sme mali d o m a deti viac ako 
rok a potom sme sa začínali pripravo
vať. Vtedy som prvýkrát počula o psy
chických potrebách dieťaťa, o jeho 
identite, ale i o identite náhradného ro
diča, vtedy som zistila, aké problémy 
môžu nastať v adaptačnej fáze... Vtedy 
som sa stretla s otázkou rómskeho die
ťaťa v náhradnej rodine, ale aj s rým, že 
každé prijaté dieťa si nesie so sebou ba
lík problémov spojených s citovou de-
priváciou a čo všetko táto citová depri-
vácia znamená. Nič podobné som sa na 
príprave na náhradné rodičovstvo 
v C P P S nedozvěděla. 

Marika 

Až teraz po rokoch si uvedomujem, čo 
všetko by v tej príprave m o h l o byť. Ja 
som prípravu vlastne neabsolvovala, 
prešli sme cez C P P S , a hoc i sme mal i 
milú a sympatickú psychologičku, 
myslím si, že to celé bolo hlavne o zis
ťovaní našej tzv. vhodnost i — a vôbec 
nie o príprave. 

Darina 

Ja osobne si myslím, že „príprava na 
náhradné rodičovstvo" ma pripravi la 
len čiastočne. Otázne je, nakoľko sa 
na takúto skúsenosť pripraviť dá. 
Skúsenosť je asi nevhodné slovo, pre
tože ide o celoživotnú z m e n u . N i e 
som si istý, či dokonca aj tetaz plne 
chápem dôsledky, ktoré pre mňa 
a mo ju r o d i n u takýto krok znamená, 
ale keďže s o m sa r o z h o d o l , nechcem 
a nemôžem uvažovať o iných alterna
tívach. Až samotný život učí človeka, 
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ako sa vyrovnať s každodennými 
problémami, a to, že sa človek s tými
to problémami vyrovná v prípade die
ťaťa, ktoré si osvojil , ešte neznamená, 
že by toho b o l schopný aj v prípade 
dieťaťa iného. Na začiatku, a to aj po
čas procesu prípravy, s o m m a l pocit , 
že sa dokážem postarať o akékoľvek 
dieťa, ale dnes už s o m vo svojich vnú
torných odhodlaniach opatrnejší. 
Myslím, že veľmi dobrým p r v k o m 
v príprave na náhradné rodičovstvo je 
možnosť stretnúť sa s inými náhrad
nými rodičmi na k l u b o c h Návratu 
a odporúčam novým záujemcom 
o adopc iu čo najviac kontaktov so 
skúsenejšími „predchodcami". Na zá
ver by som chcel podotknúť, že adop
tívny rodič sa asi musí pripravovať na 
svoju budúcnosť s osvojeným dieťa
ťom priebežne aj počas jeho výchovy, 
aj keď veľa vecí sa nedá predvídať a ži
vot mu asi pripraví nejedno prekvape
nie. Ak má však človek veľké srdce, 
dieťa to cíti, a tie prekvapenia budú 
určite hlavne pozitívne. 

Martin 

N i e , nepripravila. Prípravu sme absol
vovali v r o k u 2000 v C P P S Bratislava. 
Myslím, že až život ukázal, o čom to 
vlastne je. Najcennejšou prípravou 
a p o m o c o u b o l i pre nás priatelia, kto
rí m a l i adoptované deti a deti v profe
sionálnej starostlivosti . Nerozprávali 
teóriu, ale hovor i l i o svojej skúsenos
t i . Aj tak sme si mnohé veci nedoká
zal i predstaviť, až kým sme sa s n i m i 
nestretli, napr. búchanie hlavičkou 
o stenu, záchvaty z lost i a p o d . Vtedy 
sme potrebovali p o d p o r u a p o m o c 
a dostal i sme ju od iných rodičov. 

Erika 

K o ľ k o ľudí asi prejde skupinovou 
prípravou vo vašej RPPS-ke a koľko 
individuálnou? 

Eva K.: U mňa všetci prechádzajú 
s k u p i n a m i . A n i neviem, čím to je. N a 
najvýš raz do roka ide niekto individuál
ne. Zaraďujem do skupiny aj rómskych 
žiadateľov a myslím, že to prospieva ce
lej skupine. 

Katarína: V Dunajskej Strede a v mno
hých iných mestách Slovenska stále pre
vláda individuálna príprava. 

Zostalo veľa nezodpovedaných otázok 
a dobrý poci t zo skvelých, otvorených 
ľudí, s celoživotnou chuťou učiť sa, kto
rí vnímajú rodičov ako partnerov. Žiaľ, 
nie každý, kto sa venuje príprave ná
hradných rodičov, je súčasne odborní
k o m i človekom, tak ako štyri dámy, 
s ktorými som mala možnosť viesť tento 
rozhovor. 
Ďakujem. 

Jana Michalová 

Prehľad možností výberu 
prípravy na náhradné rodičovstvo 
u jednotilvých akreditovaných subjektov 

PhDr. Eva Litavská — sociálna 
pracovníčka, Košice 
Prípravu realizujem v rámci odporúča
ných okruhov. Ťažisko mojej prípravy je 
zamerané na prob lemat iku pripútania, 
dôsledkov psychickej deprivácie detí zo 
znevýhodneného prostredia a spracova
nie problemat iky biologickej rodiny die
ťaťa. Na základe dlhodobých praktic
kých skúsenosti príprava, alebo skôr 
konkrétne vedenie náhradných rodín, 
pokračuje v čase zoznamovania sa so 
zvereným dieťaťom a p r i príchode dieťa
ťa do rodiny. Vtedy je príprava konkrét
na a zameraná na konkrétne dieťa 
s konkrétnou anamnézou. 

eli@stonline.sk 
Hlavná 68, 040 01 Košice 

OZ Návrat Žilina 
V žilinskom Návrate ponúkame kl ien
t o m prípravu kombinovanou f o t m o u i n 
dividuálnych konzultácií so skupinovou 
prípravou. V individuálnych konzultá
ciách sa zameriavame viac na kl ientov — 
ich očakávania, motiváciu, rodičovské 
postoje, ich partnerský vzťah, primárne 
rodiny, hodnoty, rodičovské postoje, ži
votný príbeh, charakterist iku osobnosti . 
Individuálne konzultácie vedie sociálna 
pracovníčka a psychologička. Čiastočne 
sa venujeme aj nasledujúcim témam: 
dieťa, psychické potreby a psychická de-
privácia, náhradné mechanizmy p r i psy
chickej deprivácii, špecifiká náhradného 
rodičovstva, komunikácia, biologická ro
d i n a a komunikácia s biologickými ro
dičmi, budovanie identity prijatého die
ťaťa, pozícia náhradného rodiča v širšom 
sociálnom prostredí... Tieto témy sú aj 

ptedmetom zážitkovej skupinovej prí
pravy. Skupinová príprava má rozsah 16 
hodín, účastní sa jej 10 - 15 klientov, 
vždy sa snažíme zaradiť aj náhradného 
rodiča so skúsenosťou. Z hľadiska využi
t ia skupinovej dynamiky sa nám osvedči
lo realizovať s k u p i n u cez víkend v dvoch 
8 hodinových blokoch. S k u p i n u vedie 
dvojica lektorov so skúsenosťou so sku
pinovou prácou. Toto je teda základná 
schéma. V záverečnej fáze prípravy na 
náhradné rodičovstvo realizujeme m i n i 
málne jednu konzultáciu v r o d i n n o m 
prostredí klientov za účasti im blízkych 
ľudí, ktorých sa prijatie dieťaťa tiež dotý
ka. V príprave ďalej využívame podľa po
treby filmy o náhradnom rodičovstve, 
riadený rozhovor klientov so skúsenými 
náhradnými rodičmi (najmä v špecific
kých prípadoch — napr. prijatie dieťaťa 
so zdravotným postihnutím), ponúkame 
k l ientom účasť na klube náhradných ro
dín, na poradenských pobytoch, tematic
ky zameraných vzdelávacích seminároch. 
V závere prípravy dohodneme s k l ientmi 
konzultáciu pr i zvažovaní prijatia k o n 
krétneho dieťaťa a prípravu na túto si
tuáciu. V špecifických prípadoch, napr. 
ak ide o prípravu na konkrétne dieťa, na 
dieťa v príbuzenskom pomere, či dieťa so 
špecifickými problémami, s k l ientmi pra
cujeme na ošetrení očakávaných k o m p l i 
kácií. Prípravu ďalej dopĺňame podľa in 
dividuálnych potrieb klienta. 

Centrum Návrat v Žiline 
Predmestská 24, 010 01 Žilina 

Tel/fax: 041/ 723 4273 
e-mail: navratza@changenet.sk 

Koordinátor C N : Milada Bohovicová 
www.navrat.sk, i n f o l i n k a 0907 808080 
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Referát poradensko-psychologic-
kých služieb Banská Bystrica, 
PhDr. Eva Kuzbelová 
P r i príprave sa zameriavam na dve ob
lasti: Je to dieťa — predstavy o dieťati, 
jeho potreby, minulosť dieťaťa, poskyt
nutie opory pre dieťa atď. 
D r u h o u oblasťou sú žiadatelia — osob
nosť, i ch motivácia pre prijatie dieťaťa, 
stabil i ta partnerského vzťahu žiadate
ľov, zvládnutie záťažových situácií 
a konf l ik tov u žiadateľov, pevná vôľa, 
vytrvalosť žiadateľov. 

kontakty: PhDr. Eva Kuzbelová 
C e n t r u m 

poradensko-psychologických služieb 
Dolná Strieborná 2 

974 01 Banská Bystrica 
cppsbb@isternet.sk 

PRÍDE (nie len) na východnom 
Slovensku 
Tréning PRÍDE je j ednou z for iem prí
pravy na náhradné rodičovstvo. Pochá
dza z U S A a na Slovensku začal „pôso
biť" v r o k u 2002, keď ÚSMEV A K O 
D A R (ktorý je vlastníkom licencie na 
aplikáciu tohto programu) zorganizoval 
prvý tréning na vyškolenie trénerov. 

Skratka PRÍDE znamená P A R E N T S 
R E S O U R E F O R I N F O R M A T I O N , D E -
V E L O P M E N T A N D E D U C A T I O N (čo 
v doslovnom preklade znamená: rodičov
ské východiská pre informácie, rozvoj 
a vzdelanie). Tento tréning vychádza z f i 
lozofie, že rodičovské kompetencie 
(ochrana a výživa dieťaťa, poznanie po
trieb dieťaťa a určenie jeho vývinových 
oneskorení, podpora vzťahov s biologic
k o u rodinou, vytvorenie bezpečných celo
životných vzťahov, uplatnenie ako člen 
profesionálneho tímu) sa postupne rozví
jajú a je možné ich stimulovať k rastu. 

Tréning má rozsah 30 hodín. Zahŕňa 
9 skupinových stretnutí tematicky za
meraných na jednotlivé dôležité aspekty 
náhradného rodičovstva. Každé stretnu
tie trvá 3 hodiny. K tréningu patr ia ešte 
2 individuálne konzultácie v domá
c o m prostredí účastníkov tréningu. 
Umožňujú rozhovor s účastníkmi tré
n i n g u o i c h v las tnom procese rozhodo
vania sa o náhradnom rodičovstve. A k o 
to cítim u seba, keď s o m dostal tieto i n 
formácie, čo cítim, ako svoju silnú 
stránku a čo ako potrebné na ďalší roz
voj a rozšírenie poznania . Zdá sa, že 
očakávania a predstavy účastníkov tré
n i n g u o náhradnom rodičovstve majú 

dopad na priebeh náhradného rodičov
stva. A samozrejme i následná po-s ta-
rostlivosť po tréningu vo forme p o m o c i , 
spolupráce a podpory. 

Jednotlivé stretnutia sú takto tema
ticky zamerané : 
1. stretnutie: Oboznámenie sa s progra

m o m PRÍDE; 
2. stretnutie: Tímová práca zameraná na 

stálosť; 
3. stretnutie: Poznanie vývinových po

trieb dieťaťa: PRIPÚTANIE; 
4. stretnutie: Straty a štádia prežívania 

straty; 
5. stretnutie: Posilnenie sebahodnoty 

a vzťahov v rodine (resp. s biologic
k o u rodinou) ; 

6. stretnutie: Disciplína a trest; 
7. stretnutie: Pokračovanie rodinných 

vzťahov; 
8. stretnutie: Plánovanie zmeny; 
9. stretnutie: Rozhodnut ie a certifikácia; 

Pred spustením samotného tréningu 
prebieha nulté stretnutie, ktoré je i n 
formačné a na k t o r o m sa dostávajú i n 
formácie o rôznych formách prípravy 
i v iných organizáciách, uzatvára sa do
h o d a o príprave, ak sa rozhodnú pre 
PRÍDE a zabezpečujú sa organizačné 
podmienky. 

Záverečné 9. stretnutie prebieha zaují
mavou f o r m o u ako panelová diskusia, 
na ktorú sú prizvaní odborníci, pôso
biaci v tejto oblasti , iní náhradní r o d i 
čia, ďalší rodinní príslušníci účastníkov 
tréningu... Hostí i účastníkov panelovej 
diskusie si vo l ia podľa svojich potrieb 
účastníci tréningu. 

P r i n u l t o m stretnutí je vždy prítomný 
i zástupca agentúry PRÍDE z Úsmevu 
ako dar, ktorý je poverený starostlivos
ťou o náhradné rodiny a na ktorého sa 
budú môcť účastníci obracať so svoj imi 
potrebami a starosťami. Ten zabezpeču
je kontinuálnu starostlivosť i po u k o n 
čení celého tréningu. 

Súčasťou tréningu je aj hodnotiaci 
proces. Ten však prebieha vždy za osob
nej účasti účastníkov tféningu. Veľký 
priestor na sebahodnotenie i hodnote
nie zo strany trénerov poskytujú práve 
individuálne konzultácie. Využíva sa 
hlavne forma spoločnej diskusie, ktorá 
umožňuje mapovať úroveň, posun , či 
potrebu rozvoja v rodičovských kompe
tenciách účastníkov. Tréneri na záver 
tréningu vypracúvajú záverečnú hodno

tiacu správu o účastníkoch tréningu. 
0 nej sú samozrejme účastníci presne 
informovaní a dávajú k nej i písomný 
súhlas. O k r e m toho účastníci dostávajú 
1 certifikát o úspešnom absolvovaní 
tréningu. 

Tréning vedie dvojica certifikovaných 
trénerov, z ktorých je jeden psychológ 
a druhý náhradný rodič s neoceniteľ
nými vlastnými praktickými skúsenos
ťami v tejto oblasti . Je to odporúčaná 
kombinácia pre vedenie „rodičovských 
skupín" (ako ich my medzi sebou nazý
vame). Z vlastnej skúsenosti chcem po
tvrdiť, že je to m i m o r i a d n e prospešné. 

Bez účasti náhradného rodiča by to po
dľa mňa nebolo ono. 

Tento tréning je supervidovaný, na 
jedno zo stretnutí príde supervízor. 
Ten má za úlohu všímať si spôsob práce 
trénerov. Účastníci sú o prítomnosti su-
pervízora vopred informovaní. Takýmto 
spôsobom sa zabezpečuje kval i ta pre
biehajúcich tréningov. 

M á r i a Vanátová 
majvan@centrum.sk 

Tréner rodičovských skupín PRÍDE 
a psychologička Referátu psychologic-
ko-poradenských služieb M I C H A L O V C E 

OZ — Úsmev ako D a r — Agentúra 
PRÍDE, Ševčenkova 21, B R A T I S L A V A , 

Zuzana Štadlerová, 02/63815208-09, 
0904/484200, stadlerova@usmev.sk 

www.usmev.sk, www. nahradnarodina.sk 
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Niečo o maličkých 
Krátkodobá alebo pohotovostná náhradná starostlivosť 
ako nový typ služby v systéme sociálnoprávnej ochrany detí 

V n a š o m p r á v n o m s y s t é m e na ochranu det í f u n g u j ú v iaceré stereotypy 
v r o z h o d o v a c í c h procesoch i v s l u ž b á c h priamej starostlivosti. 

Ak sa v našej krajine dieťa po narodení ocitne samé (opustené rodičmi, prí
padne vyňaté z rodiny), priamu starostlivosť oň preberie štát. V našej praxi to 
v drvivej väčšine príbehov detí znamená detský domov, alebo iný neosobný ústav. 
Ak ide o deti sociálne znevýhodnené — či už genézou rodiny, emicitou, právne 
komplikovaným pozadím, zdravotným alebo vývojovým handicapom — ich 
šance na rýchly odchod k novým dlhodobým opatrovateľom (adoptívnym či 
pestúnskym rodičom) sú veľmi nízke. V bežnej praxi sa aj rozhodovanie o tom, 
čo bude s dieťaťom, i samotná starostlivosť o neho uskutočňuje v rámci det
ských domovov. K základnému z n e v ý h o d n e n i u dieťaťa sa tak pridáva ďalšie — 
znevýhodnenie vznikajúce pobytom v detskom domove. Tú smutnú rovnicu už 
poznáme: Šance detí žiť v prirodzenom rodinnom prostredí sa priamo úmerne 
znižujú so sumou ich znevýhodnení a pribúdajúcim vekom. Len mizivé percen
to týchto detí dostane už v prvých týždňoch príležitosť byť v náručí konkrét
nych opatrovateľov, malé percento z nich dostáva takúto šancu po dvoch me
siacoch, ešte nižšie percentá potom prichádzajú pre deti viacmesačné a ročné. 

Prvé týždne, prvé mesiace a prvé roky rozhodujú o tom, akí dospelí raz bu
dú žiť v našej krajine. Je paradoxné, že tieto avizované deti majú od začiatku 
života smolu a permanentne sú znevýhodňované. Ich šanca uspieť v dospe
lom živote je otázna. 

D a n a Žilinčíková 
národný koordinátor medzinárodného projektu 

Kvalita pre deti, kvalita v najlepšom záujme dietátá 
www. quality4children 

Ako sa Samko trikrát narodil 
Ľudských príbehov je veľa. Určite toľko, 
koľko je ľudí na svete a každý začína rov
nako — narodíme sa. Pokračovanie je je
dinečné a neopakovateľné. Malý Samko 
akoby sa narodil trikrát... Biologicky sa 
narodil matke, ktorá sama ešte bola die
ťaťom, odchovankyňou detského domo
va, bez rodinného zázemia, bez priateľov, 
s minulosťou poznačenou drogami. Sam
ko je Róm. Jeho príbeh mal pokračovať 
v detskom domove ako desiatky iných, 
ale osud bo l voči nemu láskavý. Aj vďaka 
úsiliu Jany Svecovej, pracovníčky odde
lenia sociálno-právnej ochrany ÚPS-
VaR SR v Revúcej, malý Samko prišiel 
do pohotovostnej rodiny. 

Prečo? 
Všetky detské d o m o v y v okol í m a l i 

n a p l n e n ú k a p a c i t u . A j keď S a m k o v a 
m a t k a podpísa la súhlas n a a d o p c i u , 
n e b o l o m o ž n é r o v n o z p ô r o d n i c e 
umies tn i ť h o d o adopt ívne j r o d i n y . 

V daný m o m e n t náš nadr iadený or
gán n e e v i d o v a l r o d i n u , k t o r á b y b o l a 
o c h o t n á adoptovať r ó m s k e n o v o 
r o d e n i a t k o . O s l o v i l a s o m O Z Návrat 
v Banske j B y s t r i c i s p r o s b o u o p o m o c 
p r i hľadaní adopt ívne j r o d i n y . 

Prečo ste kontaktovali Návrat? 
S Návratom spolupracujeme už d l 

h o . B o l a to pre m ň a posledná možnosť 
ako umiestniť toto dieťa rovno do ro
diny. Ďalší dôvod je, že náhradná ro
dinná starostlivosť nefunguje u nás 
tak, ako by mala . Veľmi ťažko sa hľa
dajú pestúnske rodiny, väčšina rodín, 
čakajúca na a d o p c i u , nie je pripravená 
prijať rómske dieťa. A S a m k o b o l práv
ne voľný na a d o p c i u , nebol i žiadne 
prekážky na umiestnenie do rodiny, 
len ju b o l o treba nájsť. A kým sa našla, 
tak sme použili platnú legislatívu 
a S a m k o b o l zverený do dočasnej pes
túnskej starost l ivosti . 

Aký by bol jeho osud, keby sa nena
šla vhodná pohotovostná rodina? 

S a m k o by rozšíril rady detí v n iekto
r o m d e t s k o m domove — aj napr iek i c h 
preplnenost i . N i e raz s o m niesla d o 
detského d o m o v a dieťa z pôrodnice 
alebo z rodiny, v ktorej b o l jeho život 
ohrozený, a v i e m , že v domove dostane 
potrebnú starostlivosť. A l e u v e d o m u 
j e m si , že d o m o v je l en náhrada a ro
dinný život je nenahraditeľný. Počas 
jednej služobnej cesty s o m sa rozpráva
la s mladými ľuďmi 14-17 ročnými, 
ktorí vyrástli v detských d o m o v o c h . Tá
to mládež n e m a l a po jem o vzťahoch, 
o realite, o čase, nevedeli nič o reálnom 
každodennom živore... D o m o v y ne
pripravujú deti do tohto sveta. S a m k o 
by tak strat i l najvzácnejší čas. 

Prečo sú potom detské domovy neu
stále preplnené? Uprednostňuje legis
latíva ústavnú výchovu v domove pred 
náhradnou rodinnou starostlivosťou? 

Nie, zákon jasne hovorí, že ústavná vý
chova je poslednou možnosťou. Prax je 
však iná. Nájsť pre dieťa vhodnú náhrad
nú r o d i n u — to je obrovské úsilie. Sociál
ny pracovník denne rieši osudy detí zo so
ciálne znevýhodneného prosttedia, detí je 
oveľa viac ako možností náhradnej rodin
nej starostl ivosti . Naviac , v našom kraj i 
je vysoká nezamestnanosť a žije tu 
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m n o h o rómskych spoluobčanov. N i e je 
v našich silách zabezpečiť pre každé 
dieťa náhradnú r o d i n u . A legislatíva je 
komplikovaná aj po prijatí nového zá
k o n a o sociálno-právnej ochrane. Sam
ko m a l šťastie, že jeho m a t k a hneď po 
pôrode súhlasila s adopc iou . 
Svoj príbeh začal Samko písať druhýkrát, 
keď prišiel do rodiny Nehybovcov. Keď som 
ich navštívila, Samkovu minulú prítomnosť 
v rodine pripomínal obraz na maliarskom 
stojane, fotografie a spomienky v srdci oboch 
manželov Nehybovcov. Pani Renáta kŕmila 
malého Alexa, drobučká Marcelka si spokoj
ne voľkala v bratovom náručí. Ján sa práve 
vrátil z práce a počas rozhovoru odbiehal do 
obývačky, aby skontroloval Marcelku. Malý 
Alex si užíval čerstvý vzduch spolu s varov-
kyňou od susedov. Renáta a Ján sú biologickí 
rodičia dvoch chlapcov, pestúnski rodičia 
dvoch päťročných slečien a tiež pohotovostní 
rodičia — v čase moje návštevy pre niekoľko
týždňového Alexa a Marcelku. 

Aká dlhá bola vaša cesta k pohoto
vostnej rodine? 

Veľmi dlhá a postupná, najskôr sme sa 
stali pestúnmi a až v marci tohto roku 
sme prvýkrát mali na „pohotovosť" Sam
ka. Máme dvoch biologických synov, kto
rým sme vytvorili domov — mal i všetko, 
čo pre život potrebovali nie len po mate
riálnej stránke. Vždy sme sa snažili, aby 
sme im vytvorili naozajstný domov, aby 
cítili našu lásku. Zároveň sme okolo nás 
videli deti, ktorým chýba to najdôležitej
šie — láska ich rodičov. Keď naši chlapci 
podrástli, často sme si kládli otázky — 
prečo sa majú mať dobre len naše vlastné 
deti, nájde sa v našom srdci miesto aj pre 
dieťa, ktorému osud nedoprial rodinu, 
vedeli by sme prijať cudzie dieťa? Naši 
chlapci chceli súrodenca a chceli „kočíko-
vať", a tak k nám prišli Veronika a N i k o l -
ka. Bolo nám jedno, aké to budú deti, 
mal i sme len jednu p o d m i e n k u — nemali 
to byť rómske deti. 

V akom veku k v á m dievčatá prišli? 
V e r o n i k a mala rok a N i k o l k a 14 me

siacov, prišli k nám z detského d o m o v a 
a dodnes sú v našej pestúnskej starost
l ivost i . Keď prišli k nám, ledva sedeli, 
nevedeli chodiť, nerozprávali, j edl i 
z fľaše. Na prvý pohľad zaostávali vo 
vývine, keď sme ich porovnávali s naši
mi cha lanmi . Postupne sa nám meni l i 
pred očami, akoby každých sedem dní 
ožívali. Naša blízkosť, pohladenia, doty
ky, rozprávanie, spoločne sttávený čas — 
to všetko b o l kľúč, ktorý otváral ich d u 

šičky. Dnes sú obe dievčatá veľké slečny, 
ako päťročné chodia do škôlky a na prvý 
pohľad sa ničím nelíšia od ostatných de
tí. Len v spánku Veronika občas plače, 
cmúľa si prštek... 

Ako prišiel Samko? 
Bolo to v marci tohto roku , práve s o m 

zaplatila poslednú splátku na dovolen
k u , keď nám telefonovali z Návratu, či by 
sme prijali na dobu, kým sa nenájde 
adoptívna rodina, malého Samka, rovno 
z pôrodnice. Zaskočilo ma to, veľmi sme 
sa tešili na dovolenku, oddych.. . Napriek 
t o m u bolo naše rozhodnutie spoločné — 
telefonovala som manželovi do práce, de
ťom do školy. Vedeli sme, že dieťatko je 
rómske... Možno tým, že sme sa m a l i 
rozhodnúť tak rýchlo, sme ani veľmi ne
uvažovali. Vedeli sme, že to má byť len na 
dobu, kým sa nájde adoptívna rodina. 
Vedeli sme tiež, že model pohotovost
ných rodín je vyskúšaný v Poľsku, na 
stretnutiach náhradných rodičov v Ná
vrate sme často o t o m hovori l i . Ale neve
deli sme, ako to budeme prežívať. Obáva
li sme sa aj reakcie okol ia — aké to bude, 
keď budeme kočíkovať „iné" — rómske 
dieťa... Úžasná bola moja sestra, keď mi 
povedala: Chceš sa s ním chváliť alebo 
m u pomôcť? 

Aké to bolo, keď prišiel Samko? 
A k o keď príde do rodiny novo

rodenec. Hneď sme si ho všetci obľúbili, 
chlapci mi pomáhali so starostlivosťou. 
B o l i sme v kontakte s Návratom a stále 
sme si pripomínali, že je Samko u nás 
len dočasne. Zároveň sme sa voľky-ne-
voľky začali zaoberať myšlienkou ne
chať si ho nastálo. 

Kto v á m p o m á h a l v novej úlohe po
hotovostnej mamy? 

Od pestúnstva sme v kontakte s Ná
vra tom, takže b o l i to D a n k a a Evelyna, 
s ktorými sme sa rozprávali aj o mož
nost i adoptovať si ho. A ešte psycholo
gička — tá nám p o m o h l a najmä vtedy, 
keď m a l Samko odísť. A tiež celá m o j a 
a manželova rodina , ktoré nás veľmi 
podporoval i a podporujú. 

Aký je to pocit, s tarať sa o dieťatko 
s vedomím, že od vás odíde? 

Viete, m a l i sme inú rodičovskú skúse
nosť s dievčatami, ale toto bolo nové. 
Nedá sa starať o dieťatko bez toho, aby 
ste si k n e m u vytvori l i vzťah. Aj keď si 
vravíte, že odíde k novej mame, v srdci 
sa k n e m u pripútavate, je to tak. Aj pre
to sme si po čase vraveli — ak sa nenájde 
rodina , necháme si ho. 

Ako ste prežívali Samkov odchod 
do novej rodiny? 
Bolo to veľmi, veľmi ťažké... Nevedela 
som si predstaviť, že odíde, že iná m a m a 
bude jeho mama.. . Veľa s o m aj plakala. . . 
M a l a s o m pocit , že mi odchádza vlastné 
dieťa... Nedá sa slovami opísať, čo s o m 
ptežívala... smútok, bolesť, ale aj zlosť... 
Na jednej strane s o m si hovori la — veď 
si vedela, že raz odíde — na druhej stra
ne s o m sa obávala, čo sa stane po jeho 
odchode. Zdá sa, že najlepšie sa s tým 
vyrovnali naše deti. 

Ako ste sa vyrovnávali s týmito po
citmi? 

Postupne a pomaly, Denisa svojimi 
návštevami tieto pocity postupne „obru
sovala", aj keď spočiatku to tak nebolo. 
A rozprávali sme sa, doma, v Návrate... 

Co vám pomohlo vyrovnať sa s od
chodom Samka do novej rodiny? 

Nedá sa to jednoznačne povedať. Po
máhali nám ľudia z Návratu, veľa sme sa 
o t o m rozprávali. Pomohlo nám vedo
mie, že Samkovu novú r o d i n u sme po
stupne spoznali . Denisa — adoptívna 
m a m a — k nám často chodila, aby si ma
lý na ňu zvykal. A vlastne, zvykali sme si 
postupne aj my. Podporu nám dávala aj 
psychologička — sama som vyhľadala jej 
pomoc. O n a nám pripomínala, že Sam
kovi sme p o m o h l i tým, že hneď od naro
denia m o h o l žiť v úplnej rodine, m o h o l 
cítiť naše pohladenia, pestovanie, prího-
vátanie. A ešte, dievčatá z Návratu nám 
povedali, že môžeme takto pomôcť aj 
ďalším deťom. A s i to nám p o m o h l o . 
S Denisou sme však v stálom kontakte, 
vieme, ako Samko rastie, máme jeho no
vé fotky. Bola to naša prvá skúsenosť 
s dieťaťom „na pohotovosť" a potrebova
li sme čas a podporu , aby sme sa s novou 
skúsenosťou vyrovnali . 

Po Samkovi prišiel Alex a Marcel
ka, všetko deti, o ktoré sa staráte ako 
p o h o t o v o s t n á rodina. Prečo? 

Po S a m k o v o m odchode u nás zrazu 
bolo prázdno... niečo nám chýbalo. N a 
še štyri deti nám vedia zaplniť náš byt 
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i srdcia, no z i s t i l i sme, že ešte máme 
miesto pre ďalšie. Naším s n o m je mať 
veľký d o m a v ňom miesto pre deti bez 
rodičov. Vždy sme naše deti v iedl i k to
m u , že nie je dôležité to materiálne, čo 
máme, ale ako sa k sebe navzájom sprá
vame, či sa máme radi , vieme si po
môcť. D o m asi mať nebudeme, ale to 
miesto v srdci sa zatiaľ vždy nájde, nuž 
preto ďalšie detičky. 

Akú pomoc v á m poskytli úrady? 
N o , je to rôzne, z n o v u sa mi potvrdi 

lo , že všetko záleží od ľudí. Teraz máme 
veľmi dobrú skúsenosť so s u d c o m z R i 
mavskej Soboty, ktorý rýchlo r o z h o d o l 
o zverení M a r c e l k y do pestúnskej 
starostlivosti . P r i Alexovi sme musel i 
my urýchľovať vybavovanie rodného lis
tu , od ktorého sa odvíja napríklad vy
stavenie karty poistenca. Postupne sme 
tiež našli pediatrickú, ktotá sa sama po
núkla, že vezme do svojej starostlivosti 
všetky detičky, ktoré budú u nás na po
hotovosti . 

Ako prijalo vašu rolu pohotovos
tnej rodiny vaše okolie? 

Naše rodiny sú skvelé. Keď pottebu-
jem ísť niečo vybaviť, moja m a m a alebo 
sestra ochotne pr i deťoch zostanú. Ale 
počuli sme aj názory, že kupčíme s deť
m i , čo za to dostaneme... Tých bolo na
šťastie menej ako pozitívnych ohlasov. 
A aj naša suseda z poschodia je skvelá! 
Keby s o m m o h l a mať ten rodinný d o m , 
určite by s o m ju t a m presťahovala s na
m i ! Chcelo to t rochu času, postoje suse
dov sa m e n i l i a dnes nás akceptujú. 

Zmenilo sa u vás v rodine niečo od
vtedy, čo p o m á h a t e d e ť o m ako poho
tovostná rodina? 

Tieto deti pr inies l i do našej rodiny — 
najmä manželovi — viac vnútorného po
koja a sú z d r o j o m energie a p o h o d y — 
nech to znie akokoľvek frázovito, je to 
tak. Vždy po príchode d o m o v si i ch be
rie do náručia, rozpráva sa s n i m i . Po
znajú nielen m o j u náruč — náruč ma
my, ale cítia aj ruky otca, na svojej 
úrovni spoznávajú vzory správania m u 
ža i ženy, súrodencov. Povedzte, m o h l i 
by to mať v domove? 

Keby ste dnes mohli niečo zmeniť 
na vašom r o z h o d n u t í p o m á h a ť ako 
p o h o t o v o s t n á rodina, čo by ste zme
nili? 

My by sme nezmeni l i nič, zmeniť by 
sa mala legislatíva, aby bola takejto for
me náhradnej starostlivosti väčšmi na
klonená. 

Do tretice všetko dobré 

— pre Samka ako v rozprávke. V júni si 
Denisa Majerová odniesla Samka z pohoto
vostnej rodiny ako svoje tretie dieťa domov, 
do Lučenca. Denisa je „trojaká mama" — 
má svoju biologickú 15-ročnú dcéru Katku, 
a keď viac potomkov napriek veľkému úsi
liu do rodiny neprichádzalo, rozhodli sa 
s manželom pre adopciu — v rodine je dvoj
ročná Marika a od leta aj Samko. Denisa 
má možnosť porovnávať — kým Mariku si 
ako 7-mesačnú vzali z detského domova, 
Samko prišiel približne v rovnakom veku, 
ale z pohotovostnej rodiny. K adopcii ju 
okrem iných okolností priviedol aj film, kto
rý náhodou videla: v detskom domove pra
covníčka zabávala ležiace batoľatá hrkáľ 
kou — hrkala ňou automaticky, bez jediného 
slova, bez pohladenia či dotyku s pohľadom 
upretým mimo detí... Marika a Samko, rov
naký vek a obrovské rozdiely. 

Aká bola Marika, keď ste ju spo
znali? 

Keď sme sa s manželom bol i pozrieť 
v Detskom domove vo Valaskej, k Marike 
ma priťahovali jej veľké hnedé oči a d l -
hánske mihalnice. Pamätám si ju ako veľ
kú ležiacu larvu zabalenú v plienkach. 
Keď sme sa jej prihovoril i , reagovala len 
veľmi slabo, očný kontakt bol kratučký, 
nedvíhala hlavu. Už vtedy som vedela, že 
M a r i k a bude naša. Viete, detí v domo
voch je veľa a ich osud sa dotýka každého 
z nás. A k o budú tieto deti priptavené na 
život, keď v útlom detstve nepoznajú cit? 
Naša M a r i k a v siedmich mesiacoch ani 
nedvíhala hlavu, videla stále len plafón, 
ako sa mohla rozvíjať? 

Co bolo pre vás vo vzťahu k Marike 
dôležité? 

Veľmi som ju chcela naučiť, že ja s o m 
jej mama. Len som nevedela ako. M a r i k a 
spočiatku nerozlišovala cudzích ľudí 
a nás — mňa, manžela, K a t k u . Išla do ná
ručia ku každej návšteve a ja som bola 
z toho nespokojná... Po tom sa stalo, že 
ochorela a ja som sa o ňu starala. Vtedy 
akoby pochopila, že mi môže dôverovať. 

V č o m bola alebo aj je Marika iná 
ako jej rovesníci? 

Dodnes v nej zostalo veľa strachu — 
prejavuje sa u nej přitlačením rúčky na 
ústa a občas k r i k o m . Vtedy viem, že sa 
bojí, len často neviem, čoho... Jej spánok 
je stále nepokojný, aj v noci . Máličko sa 
sústredí, aj keď postupne sa to zlepšuje, 
ale len pomaly. Neustále si vyžaduje mo
ju pozornosť. Jazýček sa jej rozväzuje po-

Ako vznikla 
myšlienka 
pohotovostných rodín 
na Slovensku 

Naša legislatíva termín pohotovostná 
rodina nepozná, v praxi sa však tento 
model vyskúšal vďaka ľuďom, ochot
ným zákony nielen čítať, ale aj pružne 
používať. Fungujúcou realitou a inšpi
ráciou bo l pte nás systém pohotovos
tných rodín v Poľsku. 

Už v r o k u 2004 sme v Návrate uspo
riadali viaceré aktivity, ktoré by m o h l i 
napomôcť rozvoju pružnejších for iem 
náhradnej rodinnej starostlivosti, kto
ré by väčšmi rešpektovali rôznorodé 
situácie deti. 

Podali sme na M P S V a R návrh na no
vé formy náhradnej rodinnej starostli
vosti vrátane krátkodobej starostlivosti. 
V rámci Klubov náhradných rodín sme 
hovori l i s rodičmi, či by si vedeli pred
staviť prijať dieťa na krátky čas a čo by 
k t o m u potrebovali. A s i polovica fun
gujúcich náhradných rodín sa prihlási
la k tejto myšlienke, čo nás presvedčilo, 
že máme ľudský a rodinný potenciál na 
tento typ služby. Ďalšie kolo diskusií 
prebehlo s rôznorodými špecialistami 
a pracovníkmi krízových centier, ktotí 
takisto z terénu vnímali potrebu krát
kodobých náhradných rodín. 

K o n c o m minulého r o k a sa nám po
dari lo zorganizovať 1. workshop 
o krá tkodobých a pohotovos tných 
n á h r a d n ý c h r o d i n á c h za účasti skú
senej poľskej pohotovostnej rodiny. 
W o r k s h o p u sa zúčastnili náhradní ro
dičia ako potenciálni realizátori tohto 
t y p u služby, pracovníci kurately detí 
a náhradnej rodinnej starostl ivosti 
z rôznych U P S V a R . Na území Banskej 
Bystrice sa nám podar i lo zrealizovať 
aj prezentáciu tejto témy v kontexte 
sanácie pôvodných rodín za účasti 
miestnej samosprávy. 

Na jar 2005 sa udia la zaujímavá si
tuácia, zavolala nám pracovníčka k o n 
krétneho U P S V a R a hľadala rýchle u-
miestnenie dieťaťa, čo i len na krátky 
čas. Vtedy sa začal rýchly proces, kto
rým sa narušili zabehané stereotypy 
v myslení, v rozhodovaní a priamej sta
rostlivosti. Šlo o rómske bábätko Sam
ka s ťažkou r o d i n n o u anamnézou, ma
mička dala súhlas k adopcii . V t o m čase 
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nebol nikto , kto by ho z úradného zoz
n a m u žiadateľov adoptoval, k t o by bo l 
tolerantný k jeho etnickému a sociálne
mu znevýhodneniu, hrozilo mu umies
tnenie v detskom domove. V čase čaka
nia dieťatka na dlhodobé rodinné 
riešenie sme ponúkli pracovníkovi prí
slušného úradu pre dieťa novú službu. 
N i e detský domov ako priestor na čaka
nie na adopciu, ale náruč pohotovos
tných náhradných rodičov. Samko mal 
vtedy 3 týždne (narodil sa predčasne, 
a preto 3 týždne strávil v nemocnici). Je
ho základné potreby m o h l i byť v najvyš
šej možnej miere napĺňané len i n o u 
konkrétnou osobou, ochotnou plne sa 
mu 24 hodín denne venovať. Potreboval 
stáleho človeka, ktorý bude rešpektovať 
jeho rytmus dňa, jeho potrebu dotykov, 
kolísania, prihovárania a láskania, 
kŕmenia na rukách. Všetkého tak pri 
rodzeného a zároveň tak potrebného 
pre každé bábätko a jeho zdravý vývoj. 
Aj pre Samka. 

V čase poskytovania pohotovostnej 
náhradnej starostlivosti — služby vyš
šej kvality — sme v pokoj i m o h l i spolu 
s ďalšími kompetentnými pre dieťa 
hľadať dlhodobé rodinné riešenie. 
Dieťa po 2 a p o l mesiaci prešlo z po
hotovostnej rodiny do todiny adoptív
nej bez t taumy z pobytu v ústavnom 
zariadení. Jeho psychický i fyzický vý
v i n (podľa pediatra a neurológa) b o l 
v norme, tak ako u detí žijúcich v p r i 
r o d z e n o m láskyplnom prostredí. 

U d i a l o sa to vďaka dobrej kooperácii 
všetkých štyroch subjektov (pohoto
vostná rodina, Návrat, Úrad dieťaťa — 
U P S V a R Revúca, Úrad pohotovostnej 
rodiny — U P S V a R Banská Bystrica). 
Zrealizovaná služba bola napojená na 
kompetenciu štátu postarať sa o dieťa 
v krízovej situácií a na štátny rozpočet 
cez príspevky na dieťa v pestúnskej sta
rostlivosti a o d m e n u pestúna. 

Tento postup je na Slovensku abso
lútne nový a výnimočný a aj vďaka ne
mu sa po 6 mesiacoch otvor i l i dvere 
pre ďalšie sociálne znevýhodnené bá
bätká, ktoré sú v súčasnosti v pohoto
vostných náhtadných rodinách. Poho
tovostná náhradná rodina otvori la 
v priebehu niekoľkých mesiacov nové 
možnosti pre vyššiu kva l i tu života pre 
túto s k u p i n u detí. 

M g r . Eva Teťáková, 
Návrat v Banskej Bystrici 

maly a postupne. A doteraz nosí pl ienku, 
lebo nevie oznámiť veľkú potrebu. 

Ako ste Marike pomáhali prekoná
vať jej handicap z domova? 

To sa nedá povedať, že len takto alebo 
takto. Veľa sa jej venujem, všetko robí
me spolu , stále sa rozprávame. Nehre
ším ju za veci, za ktoré nemôže. 

Marika pri našom rozhovore zavše sedí 
mame na kolenách, potom sa presunie ku 
mne. Vzápätí tlačí Samkovi do ruky hračky 
a zasa mi chce ukázať, kde spinká ona, kde 
mama... Keď ju beriem na ruky, cítim jemné 
chvenie útleho telička. Nepozná ma, nedôve
ruje mi, bojí sa... Len pomaly si buduje pocit 
istoty a bezpečia. „Cítite z nej domov?"pýta 
sa Denisa. Ano, detský domov. Zato Samko 
je ukážkou pokojného a pohodového dieťaťa. 
Spokojne si ako 7-mesačný sedí v sedačke, 
modrými očami prezerá svoje hračky, občas 
sa džavotom prihovorí on nám, potom zasa 
reaguje na naše prihováranie, keď ho pre
môže únava, kratučko zaspí. Vzala som ho 
do náručia, neprotestoval, ale spočiatku sa 
na mňa nedôverčivo pozeral. Keď sa uistil, že 
sa s ním chcem len rozprávať a hrať, spokoj
ne sa zaškeril a mohli sme spolu komuniko
vať. Pri pohľade na neho som pochopila Re
nátu Nehybovu a jej bolesť pri lúčení s ním. 

Denisa, skúste si s p o m e n ú ť , v č o m 
bol p r í c h o d Samka iný oproti M a r i 
ke? 

To bolo niečo úplne iné, to sa ani ne
dá... Veď sa na neho pozr i te ! ! ! Je taký 
istý, ako iné deti v jeho veku. Viete, ja 
s o m chápala Renátu, keď s o m chodi la 
k nej za S a m k o m . Povedala s o m jej, vieš, 

Renátka, ja mu nemôžem napísať po
hľadnicu, aby vedel, kto som, on ma 
musí sám spoznať a zaradiť do svojho 
„albumu" tak, že ma musí vidieť. Preto 
s o m chodi la aspoň jedenkrát za týždeň 
za ním a postupne si na mňa zvykal . 
A tak si aj ona zvykala, že od n i c h odíde. 
Keď s o m sa rozhodla prijať do rodiny 
ďalšie dieťa, manžel nebol prot i . Dôve
ruje mi a vie, že čo robím, robím s úmys
l o m dať deťom domov. M o j a m a m a sa 
ma opýtala, že prečo tretie dieťa, kedy 
b u d e m žiť... Nuž, mňa napĺňa práve ta
kýto život. A k t o m u t o p o z n a n i u s o m sa 
dopracovala len postupne, prežila s o m 
veľa bolesti v živote, aby s o m pochopi la . 
Keď sme si bral i M a r i k u , tak sme riešili 
aj naše nenaplnené očakávania ďalších 
vlastných detí. A keď sa M a r i k a akoby 
ustálila, trošku upokoj i la , vzal i sme si 
Samka. To sme už neriešili seba, ale je
ho, jeho domov. 

Denisa je tvorivá a celý ich dom nesie 
známky jej vkusu a šikovnosti. Jej citlivá 
duša sa prejavila, keď namaľovala obraz 
malého Samka, ktorý dodnes zdobí obývač
ku Nehybovcov. 

Obe vaše adoptívne deti sú R ó m o 
via. Nemali ste p r o b l é m prijať do ro
diny r ó m s k e deti? 

U nás v Lučenci to nie je až taká 
zvláštnosť. Ale našli sa priatelia, ktorí sa 
ma pýtali, či sa nebojím, že keď deti vy
rastú, že ma môžu zraniť, okradnúť... 
Na také otázky som mala len j ednu od
poveď, keď by to prišlo, tak p o t o m to 
b u d e m riešiť. 
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Dvakrát ste prijali dieťatko do ná
hradnej starostlivosti a sama ste po
vedali, že dieťa z pohotovostnej ro
diny sa nelíši od svojich rovesníkov, 
dieťa z domova zjavne zaostáva vo 
vývine. Prečo podľa vás systém po
hotovostných rodín nefunguje v pra
xi častejšie? 

Úradníci na ÚPSVaRe vedia, čo je 
pre deti dobré, o n i vedia, že r o d i n a je 
lepšia ako detský domov, ale boja sa. 
Boja sa, že budú vytŕčať z tadu, čo po
vedia kolegovia a nadriadení. R o b i a 
rovnako ako pred r o k m i a z m e n u p r i 
j ímajú pomaly. Aj preto i ch treba po
stupne získavať na našu sttanu. Ja 
s o m už v Lučenci povedala našej so
ciálnej pracovníčke, že keď bude tteba, 
nech mi dajú vedieť a rada pr i jmem 
dieťa ako pohotovostná rodina. 

Aké sú vaše plány do budúcnost i? 
S manželom sme kúpili rodinný 

d o m neďaleko Lučenca. Teraz ho 
rekonštruujeme, a keď sa presťahuje
me, budeme pripravení prijať k nám 
ďalšie deti. Už sme si spolu povedali , 
že kým budeme môcť — fyzicky i fi
nančne, adoptujeme si ďalšie deti. 
Manžel sa postará o r o d i n u finančne, 
ja sa b u d e m venovať deťom. A neskôr, 
keď miesta v dome už nebude, chceme 
pomáhať ako pohotovostná rodina. 
Poďte, ukážem vám ho. 

Vybrali sme sa do neďalekého Kalinova 
— deti samozrejme s nami. Veľký rodinný 
dom ešte pohltí veľa práce i financií, ale 
Denisa pri jeho rekonštrukcii myslela na 
budúcu veľkú rodinu: priestranná kuchyňa 
s pecou na chlieb, terasa do záhrady. Akosi 
automaticky predpokladala, že viem liezť 
po stavbárskom rebríku — a tak mi ukáza
la aj podkrovie, kde je niekoľko izieb pre 
budúce deti... Samko medzitým zaspal 
v aute, Marika v Denisinom náručí preží
vala jeden zo svojich strachov — bála sa 
uja, ktorý na stavbe pracoval. Počas stret
nutia a rozhovorov s Denisou som si uvedo
mila, koľko odhodlania, vytrvalosti, a hlav
ne lásky sa skrýva v tejto mladej žene, jej 
úžasnú vnútornú silu, vyrovnanosť a isto
tu v činoch. 

Vaša Katka má 15 rokov. Ako prijí
ma vaše plány? 

Viete, K a t k u sa snažím vychovávať 
na jmä svojím príkladom. O n a vidí, čo 
robím, teraz sa rozhoduje, k a m pôjde 
na strednú školu. N e c h sa rozhodne 
akokoľvek, budeme ju podporovať. 
Možno ju môj život presvedčí." 

Pohotovostná rodina je oporou pre 
dieťa, ale zároveň ju sama potrebuje 
PhDr. Eva Kuzbelová, psychologička na Referáte pedagogicko-psychologic-
kých služieb UPSVaR v Banskej Bystrici dlhé roky pracuje s náhradnými ro
dinami, spolupracuje s OZ Návrat, pozná teóriu pripútania a v praxi sa 
stretáva s problémami, ktoré náhradné rodičovstvo prináša. 

Pani doktorka, v č o m vidíte z po
hľadu psychológa úskalia ústavnej 
výchovy v detských domovoch u detí 
v rannom veku? 

Malé dieťa pottebuje starostlivosť nie
len na úrovni jedenia, prebaľovania, tepla 
a spánku. Rovnako dôležité je, aby dieťat
ko od narodenia prežívalo pocit istoty 
a bezpečia. Toto získa len neustálym kon
taktom s konkrétnym stálym človekom. 
V rodine je to zvyčajne m a m a a otec, 
v detskom domove personál. Ten nemá 
čas na fyzický kontakt, prihováranie, do
tyky, pohladenia. Keď sú, sú zriedkavé 
a je ich málo a dieťatko ich dostane vtedy, 
keď má sestra čas, nie vtedy, keď si ich 
žiada, keď ich potrebuje. V domove chýba 
komunikácia, ktorá dieťatku dáva základ 
na budovanie vzťahu do budúcnosti, per
sonál je oblečený v bielej uniforme. Chýba 
alebo je nedostatočný telesný kontakt — 
dotyky, pohladenia, podnety. Pr i tom za
mestnanci domovov často robia na hrani
ci svojich možností — ale ako má sestra 
stihnúť starostlivosť o desať detí? Keď sa 
v rodine narodia dvojčatá alebo trojčatá, 
už prirodzene príde na pomoc stará ma
ma, teta. Ale o desať detí sa musí postarať 
jedna sestra Prirodzene, pri takomto 
strádaní deti v domovoch zaostávajú vo 
fyzickom i psychickom vývine a toto zao
stávanie sa nepodarí vždy v náhradných 
rodinách zmierniť či úplne eliminovať. 

V č o m je p o h o t o v o s t n á rodina 
vhodnejšia ako detský domov? 

Pohotovostná rodina dáva dieťatku 
neporovnateľne lepší základ na rozvoj 
emocionálnej, sociálnej stránky osobnos
ti a tvrdím, že aj intelektu. Pohotovostná 
rodina má všetko to, čo d o m o v u chýba — 
dostatok láskavých rúk a podnetov pte 
dieťa, dostatok telesného kontaktu, ver
bálnej i neverbálnej komunikácie. Dieťat
ko sa učí prijímať podnety matky, otca, 
súrodencov, učí sa ich na svojej úrovni 
rozlišovať. Tak si utvára dobrý základ do 
života na zdravé vytváranie vzťahov. Keby 
sme vedeli odmerať, ako vplýva na malé 
dieťa pohladenie, dotyk, prihováranie, 

pritúlenie — nemáme také prístroje — ale 
som presvedčená, že dieťa v rodine — aj 
v pohotovostnej — má o 300 % lepší zá
klad na svoj zdravý vývin práve pre dosta
tok týchto podnetov. Pohotovostnú rodi
nu vnímam aj ako súčasť procesu 
transformácie detských domovov. 

V praxi sa stretávate aj so sociálny
mi pracovníkmi UPSVaR. Zmenil sa 
v posledných rokoch ich pohľad na 
n á h r a d n ú r o d i n n ú starostlivosť, ale
bo naďalej preferujú ústavnú výcho
vu v detských domovoch? 

V posledných rokoch sa menia aj po
stoje ľudí na útadoch, je to prirodzený 
proces zmien v sociálnej oblasti. Tento 
proces je však pomalý. O n i cítia i vedia, 
že len rodina je miesto na zdravý vývin 
dieťaťa. Majú však sttach, strach z pre
kročenia kompetencií, ktoté im zákon 
presne vymedzuje. Keď však získajú dob
ré skúsenosti, tie podpor ia ich profesio
nálnu istotu a pomôžu im dôraznejšie 
a častejšie uplatniť postoje v praxi. 

V praxi sa model pohotovostnej ro
diny už vyskúšal. Vidíte z hľadiska 
zdravého vývinu dieťaťa nejaké riziká 
vyplývajúce z umiestnenia v pohoto
vostnej rodine? 

Nestretla s o m sa s tým, nemyslím si, 
že pre dieťa by b o l pobyt v pohotovost
nej rodine r iz iko . Skôr chcem upozorniť 
na stratu, ktorú pohotovostná r o d i n a 
prežíva po odchode dieťatka a s k t o r o u 
sa musí vysporiadať. 

S č ím teda musí počí tať pohoto
vostná rodina? 

Pohotovostní rodičia vedia, že dávajú 
oporu dieťatku, sú mu neoceniteľnou 
pomocou. Nesmú zabúdať, že aj oni m u 
sia mať niekoho, kto im bude dávať pod
poru, bude im pomáhať nielen pr i sta
rostlivosti o dieťatko, vybavovaní na 
úradoch, u lekárov, ale pomôže im pre
konať i jeho o d c h o d z rodiny. Podpora 
môže prísť z ktorejkoľvek strany a mala 
by byť pravidlom. Ja sama som k týmto 
rodinám veľmi prísna a hovorím — vedeli 
ste na začiatku, že dieťatko si beriete len 
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na určitý čas. Viem, že je to pre nich ťaž
ké, ale odpútanie sa dá prekonať. 

Aká z vášho hľadiska by mala byť 
rodina, aby mohla p o m á h a ť ako po
hotovostná? 

Predovšetkým by to mala byť úplná 
biologická r o d i n a — teda otec, matka , 
dieťa. Je to dôležité preto, aby dieťa ma
lo v rodine jednotlivé vzory, naučilo sa 
vytvárať vzťahy na rôznej úrovni. Dote
raz sme hovor i l i len o malých deťoch — 
dojčatách v pohotovostnej rodine. Ale 
nielen pre malé deti je pohotovostná 
r o d i n a vhodná, môže pomôcť aj star
ším deťom. Neodporúčam bezdetnú ro

d i n u . Bo lo by ideálne, ak by pohoto
vostná r o d i n a m a l a aj skúsensoti ako 
náhradná rodina . 

Ďakujem rodine Nehybovcov a Denise 
Mayerovej za odvahu otvorene hovoriť o ve
ciach, ktoré sú pre nich intímne. Ďakujem 
Návraťákom za možnosť spoznať časť ich 
práce a želám im veľa takých pracovných 
partnerov, akým je Ing. Švecová a PhDr. 
Kuzbelová. Želám všetkým deťom, ktorých 
príbehy sa veľmi zauzlia, aby stretli takých 
ľudí, akých stretol Samko. 

Mgr. Jana Izraelová 
špeciálna pedagogička 

Skúsenosti s pohotovosťou z Poľska 
alebo ako to funguje u susedov 

„Pohotovostnírodičia " Malgorzata a Zbignietv Lotyszovci na workshope v Banskej Bystrici v decembri 2004. 

V decembri 2004 sme na S lovensku 
privítali poľskú pohotovostnú rodinu. 
R o d i n a pri jala pozvanie a zúčastnila sa 
1 . celoslovenského workshopu ku 
ktátkodobým náhradným rodinám, 
ktoré zorganizoval Návrat. Rodinnú po
hotovosť zabezpečujú pestúnske rodiny 
so štatútom pohotovostnej rodiny. Po
hotovostné rodiny sú zamestnané p r i 
miestnych samosprávach. Za to, že sú 
v „pohotovosti", poberajú 60 % platu. 
P t i prijatí dieťaťa so zdravotným po
stihnutím majú 240 % základu platu. 
Dieťa môže byť u n ich maximálne jeden 
rok. Rodinná pohotovosť znamená 
o k r e m iného byť 24 hodín denne p r i 
pravení prijať dieťa z „ulice" a poskyt
núť mu rodinné zázemie. 

Rodiny sú špecializované podľa veku 
detí, ktoté sú schopné prijať. Sú rodiny, 
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ktoré prijímajú bábätká a sú rodiny, kto
ré prijímajú staršie deti. V zásade však 
každá rodina, zahrnutá medzi pohoto
vostné rodiny, musí prijať dieťa do 10 ro
kov, ktoré to aktuálne potrebuje. Pohoto
vostné rodiny sú napojené na odborné 
služby a aj na agentúry, ktoré okrem iné
ho pomáhajú aj s prechodom detí do d l 
hodobých náhtadných rodín. Pohoto
vostná rodina sa vyjadruje k situácii 
dieťaťa aj na súde, nakoľko je vnímaná 
ako primárny opatrovateľ dieťaťa. 

Od januáta 2005 mal i byť v Poľsku zru
šené detské domovy. Systém mal byť po
silnený profesionálnymi rodinami: poho
tovostné, viacpočetné a špecializované pre 
deti so zdravotnými alebo mentálnymi 
ťažkosťami... Budeme sa pokúšať spros
tredkovať vám aj ďalšie informácie o tom, 
ako si v Poľsku s touto témou poradili . . . 

N a z á v e r . . . 
Dieťa po strate vlastného rodinného 

prostredia smúti, prežilo traumu, má 
strach, má neistotu. Krátkodobá rodina 
sa môže venovať výhtadne jeho smútku, 
jeho strate, jeho traume. Tak sa mu do
stane individuálneho prístupu, čím sa 
urýchľuje proces spracovávania vlastnej 
bolesti a dieťa prirodzene napreduje vo 
vývine. Čokoľvek sa udeje deťom, je 
dôležité, aby čas čakania na dlhodobé 
riešenie svojej situácie strávili v prost
redí, ktoré im zabezpečí najvyššiu 
m o ž n ú kvalitu ich života. 

Systém ktátkodobých náhradných ro
dín sa dá vybudovať v súčasnosti na po
tenciáli existujúcich pestúnskych rodín 
(deti bez nariadenia ústavnej starostlivos
ti) a na tvoriacom sa potenciáli profesio
nálnych náhradných rodín (v prípade detí 
s nariadenou ústavnou starostlivosťou). 

Z hľadiska detí a ich situácií je dôležité, 
aby systém, ktorý rozhoduje o deťoch (UPS-
VaRy a súdy), bol naklonený používaniu 
pružných a vysokorodinných riešení pre deti 
a aby ich uplatňoval ako prirodzené a logic
ké a predovšetkým ako primárne riešenie. 

Náhradná rodinná starostlivosť má 
v zmysle našej platnej legislatívy prednosť 
pred akýmkoľvek umiestnením do ústav
nej výchovy, či uplatníme krátkodobú ale
bo dlhodobú, záleží od situácie dieťaťa. 
Predovšetkým je potrebné mať dostatok 
možností pre kuratelu voliť v každej 
situácii dieťaťa „rodinné" riešenie. 

V 32 krajinách Európy v súčasnosti 
prebieha projekt Qual i ty4chi ldren — 
K v a l i t a pre deti — Kval i ta v najlepšom 
záujme dieťaťa. Tento projekt otvor i l 
diskusie o deťoch, ktoré žijú m i m o 
vlastného rodinného prostredia. O t v o r i l 
témy, aká je kval i ta rozhodovacích pro
cesov o týchto deťoch, aká je kval i ta 
priamej starostlivosti o túto s k u p i n u 
detí a aká je kval i ta procesov smerujú
cich k návratu týchto detí domov, prí
padne k i ch osamostatňovaniu. 

Aj Slovensko sa prihlásilo k t o m u t o 
projektu. Je na nás všetkých, k a m sa 
v kvalite chceme posúvať.... 

Ak patríte medzi rodiny, ktoré by 
chceli p o n ú k n u ť svoje zázemie pre 
k r á t k o d o b ú n á h r a d n ú starostlivosť, 
prihláste sa pros ím. 

D a n a Zi l inčíková 
zilincikova@changenet.sk 

0907 51 81 80, 048 /41 43 897 alebo 
infol inka OZ Návtat 0907 808080 
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Vyšetrenie u psychológa 
— strašiak alebo pomocník rodičov? 

Na čo slúži sledovanie mentálnej úrovne dieťaťa 
Viacerí z vás už pravdepodobne aspoň raz za život so svojimi deťmi absolvovali psy
chologické vyšetrenie. V rámci tohto vyšetrenia je jednou z najbežnejších informácií, 
podávanou detskými psychológmi rodičom (ale aj školám a iným inštitúciám či od
borníkom), informácia o mentálnej úrovni dieťaťa, takzvané IQ. 

Či je to správne a či by sme sa my psy
chológovia nemali zaoberať vo väčšej 
miere inými zložkami osobnosti dieťaťa 
— to je otázka zložitá a skôr do našich 
radov. Faktom ostáva, že správy o men
tálnej úrovni dieťaťa môžu, ak nie sú 
podrobne objasnené, spôsobiť rozčarova
nie a neistotu. Pteto by sme chceli objas
niť, aký cieľ sa zadávaním inteligenčných 
testov sleduje a aké informácie z n ich 
môžeme spoločne získať. 

V p r v o m rade nám informácia o men
tálnej úrovni dieťaťa umožňuje zistiť, na 
akej úrovni sú jeho rozumové schopnos
t i . Teda nakoľko je dieťa schopné samo
statne a úspešne sa vyrovnať s novými ži
votnými situáciami a úlohami, s ktorými 

sa predtým nemalo možnosť častokrát 
ani stretnúť a v ktorých preto nemôže po
stupovať už naučeným spôsobom. Tento 
výsledok je však sám o sebe málo in 
formatívny, skutočnú hodnotu nadobú
da až vtedy, ak je možné ho porovnať s vý
sledkami iných detí v rovnakom veku. 
P o t o m vieme povedať, či dané dieťa do
siahlo veku primeranú úroveň, či je na 
úrovni lepšej než ostatné deti v jeho veku 
alebo či za týmito deťmi zaostáva. Táto 
informácia je základná a v psychologic
k o m závere je formulovaná do vety, „inte
lektová úroveň dieťaťa sa pohybuje v pásme 
priemeru (nadpriemeru, podpriemeru)". 

Viac nám však napovedia ďalšie infor
mácie o tom, v ktorých oblastiach sa zao
stávanie, alebo naopak napredovanie, pre
javuje. Väčšina inteligenčných testov totiž 
meria výkon vo viacerých oblastiach, 

akými sú napríklad: matematické schop
nosti, schopnosť pracovať s pojmami, pa
mäťové schopnosti a podobne. Takto 
môžeme, povedzme, zistiť, že intelekt die
ťaťa sa celkovo pohybuje v pásme prieme
ru, jeho matematické schopnosti sú nad
priemerné a pamäťové schopnosti výrazne 
podpriemerné. Takáto informácia je už 
podrobnejšia a umožňuje nám vyhnúť sa 
„suchému" zhodnoteniu a „zaškatuľko-
vaniu" dieťaťa. Čo je však tiež dôležité, 
tieto testy a ich výsledky nám umožňujú 
sledovať rozvoj a pokroky dieťaťa v čase. 

Posudzovanie mentálnej úrovne však 
nezahŕňa len strohé administrovanie in 
teligenčných testov a vypočítanie IQ. Psy
chológ berie do úvahy veľké množstvo fak
torov a činiteľov, ktoré na dieťa v čase 
testovania vplývajú. Napríklad, čím men
šie je dieťa, tým viac situáciu vyšetrenia 
ovplyvňuje jeho momentálny stav — úna
va, strach z cudzej osoby psychológa, ne
známeho prostredia a situácie, možný 
stav pred chorobou alebo po nej... Staršie 
deti už dokážu podať pomerne stabilný 
výkon aj v situáciách, v ktorých sú prvý 
raz, hoci to tiež nemusí byť pravidlom. 
Psychológ je odborník, ktorý má snahu 
spoľahlivo posúdiť, či dieťa nebolo pri vy
šetrovaní rušené práve takýmito nežiadú
c imi okolnosťami a či bolo v duševnej po
hode. Skutočne veľmi dôležité sú pte 
neho informácie od vás rodičov, pretože 
vy ste a stále ostávate najlepšími znalcami 
vášho dieťaťa 

Ďalšia podstatná informácia vzhľadom 
na vyšetrenia intelektu je, že výsledky in 
teligenčných testov nie sú nemenné. 
V priebehu vývinu môže dôjsť k posunu 
smerom k lepšiemu alebo horšiemu. To 
znamená, že aj v prípade, keď psychológ 
skutočne postupuje tak, ako postupovať 
má, a zároveň je dieťa pr i vyšettení uvoľ
nené a podá svoj maximálny výkon, je vý
sledok, ktorý psychológ zistí, len odra
z o m aktuálneho stavu mentálnych 
schopností. Ľudská psychika, a obzvlášť 
tá detská, je taká úžasne prispôsobivá 

a schopná učenia sa, že to, čo platí dnes, 
vôbec nemusí platiť o rok či o dva. Vý
znamne to platí pr i deťoch, ktoré po
chádzajú z málo podnetného alebo cito
vo chudobného prostredia. Je dokázané, 
že ak dieťa vyrastá v nevhodných pod
mienkach, ak emocionálne stráda, zao
stáva u neho rozumový vývin napriek to
m u , že má predpoklady dosahovať lepšie 
výsledky. Jednoducho povedané, ak sa 
detská duša musí sústavne zaoberať otáz
kou: „Má ma niekto vôbec rád?", neostáva 
jej priestor na učenie a na detskú zveda
vosť, ktorá je inak bežná a podporuje ďal
ší rozvoj. Preto sa neraz stáva, že deti 
z detského domova alebo deti z rodín, 
v ktorých deti zanedbávajú, sa v inteligen
čných testoch javia ako retardované. Pr i 
zabezpečení lepších životných podmie
nok, napríklad v náhradnej rodine, doká
žu zameškané veľmi rýchlo dobehnúť. 

Čo teda robiť, keď držíte v rukách vy
jadrenie o mentálnej úrovni vášho dieťa
ťa? Doporučujeme vám vnímať to ako 
informáciu. Dôležitú, ale zďaleka nie tú 
najpodstatnejšiu pre vytváranie si vzťahu 
k dieťaťu a obrazu o ňom. Ak výsledok 
nie je práve najlepší, nezľaknite sa. Snažte 
sa zistiť podrobnejšie, v čom je vaše dieťa 
dobté a v čom má tezervy alebo nedostat
ky. Pátrajte po tom, čím môžu byť tieto 
nedostatky spôsobené a aká je možnosť 
ich odstránenia. Veľa sa pýtajte a doža
dujte sa od psychológa konktétnych od
povedí. Strážte svoje myšlienky a svoje 
postoje, aby ste nepodceňovali a neodsudzo
vali svoje dieťa na základe záverov psy
chologického testu. Iste, každý rodič túži 
po tom, aby jeho dieťa bolo v niečom ši
kovnejšie ako tie ostatné a prirodzene je 
nešťastný, ak to tak nie je. Skúste však ne
zabudnúť, že ak je naše dieťa hodnotené 
a slovne posudzované (či už nami alebo 
okolím) ako málo šikovné, neschopné, 
hlúpe, dostáva jeho sebaúcta, ale aj tá na
ša, poriadne zabtať a s takýmto balva
n o m na k r k u sa ťažko rozvíja akýkoľvek 
potenciál. Preto myslite na to, že každý 
človek je v niečom dobrý a v i n o m zase 
slabší, a práve to, že sme každý jedinečný, 
nás robí zaujímavými. Vysoký intelekt 
zďaleka nezaručuje šťastný a plnohod
notný život a duševnú spokojnosť. Tá 
sa viaže na dlhodobo zažívaný pocit bez
pečia a istoty a najmä pocit šťastia, pra-
meniaci z vedomia, že som svojimi ľuďmi 
milovaný presne taký, aký som, a že som 
prijímaný bez podmienok. 

Vanda Švecová a Simona Šimková 
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Evu Litavskú 
členku našej redakčnej rady 
Chatuje cez počítač s vnúčatami, k hodinám angličtiny pribrala jazykový kurz špa
nielčiny. Môžete ju stretnúť v nových projektoch ako lektora i ako vzdelávajúceho 
sa. Elán a optimizmus ju napriek zrelosti veku i bohatstvu skúseností neopúšťa. 

V redakčnej rade, spoločne s Na-
d o u Sebovou, p o m á h a š n a j m ä v na
š o m orientovaní sa v spleti zákonov, 
ale aj v p o r o z u m e n í zvyklostiam či 
zabehnutým prakt ikám sociálnych 
pracovníkov. Nie je to zas až také 
prekvapivé, veď v Košiciach v sociál
nej oblasti pracuješ už takmer 30 ro
kov. Čo boli najväčšie výzvy, ktoré ťa 
v tvojej práci stretli? 

Je to už viac ako 30 rokov a v priebehu 
toho času bolo tých výziev nemálo. 
Najprv asi bolo zistenie, že pre mo ju prá
cu nestačí vzdelanie sociálnej pracovníč
ky, a tak som vyštudovala psychológiu. 
No napriek t o m u som ostala celý život 
sociálnou pracovníčkou, ako zvyknem 
hovoriť: s psychologickým vzdelaním. 

Potom to bolo zavádzanie nových po
stupov aj prístupov na našom pracovisku 
v Košiciach. Prekonávať prekážky bolo 
naším denným chlebom. Podieľala som 
sa na zakladaní nových zariadení sociál
nej pomoci ako bol i domov pre osamelé 
matky, stanica opatrovateľskej služby pre 
deti, pestúnske zariadenia. Väčšinou to 
bol i na Slovensku prvé lastovičky. No a aj 
k lub pestúnov sme v Košiciach mal i dáv
no predtým, ako vznikol Návrat. Násled
ne to bol i výzvy zamerané na včasné vy
hľadávanie detí a ich umiestňovanie do 

náhradných rodín a práca na tom, aby sa 
zariadenia sociálnych služieb, a najmä 
detské domovy, zmeni l i hlavne po kvali
tatívnej stránke. Tieto aktivity som dlhé 
roky realizovala v rámci štátnej správy. 
A pokračujem v t o m od r o k u 2001 ako 
neštátna sociálna pracovníčka a poradky
ňa, čo bola tiež veľká výzva a zmena. 

Okrem rôznych školení, tréningov 
a koncepčnej práce — ako je pripo
mienkovanie novej legislatívy, pracu
ješ s jednotlivými klientmi. Si však 
n a j m ä sociálna poradkyňa. Čo pres
ne to znamená? S akými p r o b l é m a m i 
sa na teba ľudia obracajú? 

Ptáca sociálnej poradkyne je náročná, 
ale aj veľmi obohacujúca. Do poradne za 
m n o u prichádzajú ľudia s rôznymi prob
lémami. Od jednoduchých („Mám naozaj 
dostávať takú nízku dávku, alebo to zle 
vyrátali?") až po vážne sociálne, osobné aj 
rodinné problémy. Niesť bremeno ľud
ských trápení nie je jednoduché, ale ako 
neštátna poradkyňa nie som limitovaná 
„agendou" a môžem pomáhať riešiť 
problém komplexne. Mám možnosť spo
lu s k l ientom pátrať po príčinách, ktoré 
k terajšiemu stavu viedli a hľadať mož
nosti riešenia. Najväčšia odmena je, keď 
vidím, že klient si postupne sám nájde 
svoje riešenie, alebo keď včasným zása

h o m predídeme zhoršeniu jeho situácie. 
V pos lednom období o k r e m sociálneho 
poradenstva čoraz viac poskytujem tera
peutické programy, v náhtadných rodi
nách zameraných najmä na zvládnutie 
problémov s pripútaním. Je to veľmi 
zaujímavá a podnetná práca a prizná
vam: veľmi obohacujúca. 

Okrem prípravy a sprevádzania ná
hradných rodín si spolupracovala aj 
pri medzinárodnej adopcii. Ako vidíš 
túto oblasť svojej práce? 

Táto činnosť bola realizovaná v čase 
pred účinnosťou Haagskeho dohovoru 
o medzinárodných adopciách a znovu i-
šlo o také priekopníctvo. Na Slovensku 
s tým neboli skúsenosti, ani zaužívané 
postupy, takže to bolo ťažké. Veľa som sa 
pri t o m naučila. Napríklad, že postoje 
k adopcii môžu byť aj iné, aké sú spra
vidla u nás, keď si väčšinou bezdetní rodi
čia riešia vlastný problém. A také majú aj 
požiadavky na zverované dieťa. Väčšinu 
zahraničných žiadateľov motivovala naj
mä možnosť pomôcť opustenému die
ťaťu a ponúknuť mu svoju rodinu. Zaují
mavé boli aj zistenia o spôsobe prípravy 
náhradných rodičov a o celkovom prístu
pe spoločnosti a komunít k adopcii . No 
a najkrajšie bolo, keď som dostávala a do
stávam spätné informácie o tom, ako tie
to deti, ktoré by v našich podmienkach 
zostali do dospelosti v domovoch, využili 
šancu na zmenu, ako sa vyvíjajú, prospie
vajú, ako sa v nových rodinách zabývali. 

K viacerým dobrovoľníckym akti
vitám, ktoré robíš , si prijala i našu 
prosbu podieľať sa na tvorbe časopi
su Nebyť sám. Prečo? 

Časopis Nebyť sám som chápala 
a chápem nielen ako p o m o c pre náhrad
ných rodičov, čo v p r v o m rade je, ale aj 
ako pomoc pre profesionálnych pracov
níkov v náhradnej rodinnej starostlivos
t i , ktorí majú minimálne možnosti od
borne rásť a skvalitňovať svoju prácu 
s náhradnými rodinami . Podľa svojich 
skúsenosti z obdobia práce v štátnej 
sptáve na úseku náhradnej rodinnej sta
rostlivosti viem, že by som bola veľmi 
uvítala mať takéto informácie a pomoc. 
P o t o m by s o m mohla , napríklad, kvalit
nejšie pracovať s pestúnskymi rod inami . 
Verím, že to využijú aj terajšie pracovníč
ky N R S . No a ak môžem aj ja prispievať 
k tvotbe tohto časopisu, s o m rada. 

Ďakujeme a prajeme ti veľa tvori
vých síl 

Jana Michalová 
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Konferencia „Starostlivosť o deti do troch rokov 
v novom systéme náhradnej starostlivosti" 

Najzraniteľnejšie je dieťa v kolíske. Ne
vie sa brániť, nehovorí o svojich právach, 
potrebách. Niekedy je také ptekvapené zo 
životnej reality, že ani neplače. Ak necíti 
milujúcu náruč rodičov, prežíva ako ne
potrebný balíček, na ktorý sa sústreďuje 
prevažne zdravotnícka starostlivosť. 

Tieto pocity ovládali účastíkov konfe
rencie „Starostlivosť o deti do troch ro
kov v n o v o m systéme náhradnej starost
l ivost i " , ktorá sa p o d záštitou OZ 
Úsmev ako dat zišla 27. — 28. o k t ó b r a 
t.r. v Stupave. Smerovanie a ďalší osud 
domovov pre deti do troch rokov zaují
ma nielen neziskové organizácie, odbor
níkov, riaditeľov domovov, ale našťastie 
i pracovníkov Minis ters tva práce, sociál
nych vecí a rodiny SR, Ústredia práce 
sociálnych vecí a rodiny v Bratislave. Ich 

snahy o zmeny v systéme starostlivosti 
podložili odborníci z oblasti medicíny 
a psychiatrie i vážnymi argumentami 
o vplyve prvých životných skúseností na 
celý ďalší život dieťaťa. Vystúpili také 
autority, ako profesor Fedor, ktorý ho
v o r i l o prenatálnom vývine dieťaťa, pro
fesorka Huttová z Vysokej školy zdra
votníctva a sociálnej ptáce sv. Alžbety 
objasnila psychomotorický vývin dieťa
ťa v súvislosti s napĺňaním jeho potrieb, 
Marek Roháček z OZ Návrat hovor i l 
o pripútaní medzi m a t k o u a dieťaťom 
a o potrebe takéhoto vzťahu. Cenná bo
la ptednáška odborníka na poruchy det
ského vývinu — M U D r . Skodáčka 
o r a n n o m období ľudského života. Na 
seminári sa hovori lo i o význame výcvi
kového programu PRÍDE pre zamest

nancov domovov, v ktorých sú deti do 
t toch tokov života. Večerná diskusia bo
la živá a búrlivá, diskutovalo sa najmä 
o systéme umiestňovania detí do profe
sionálnych rodín. 

Mojím snom je, aby sa dieťa v kríze 
m o h l o dostať do bezpečia prijímajúcej 
profesionálnej rodiny tak, aby sa zároveň 
udržiaval kontakt dieťaťa s biologickou 
rodinou, matkou alebo otcom, ak si to 
budú priať. Snívam o tom, že my dospelí 
sme takí múdri, že dokážeme pochopiť 
a naplniť potrebu detí mať bezpečné 
a stále vzťahy. Strach pred stratou dieťa
ťa nás nemôže odradiť od pomoc i dieťa
ťu, ktoré našu náruč potrebuje. Našu ná
ruč potrebuje niekoľko tisíc detí... 

Katar ína Výbochová 

Nosy reagujú aj na farbu 
Sedeli sme s dcérkou v čakárni u detskej 
lekátky. Prišla tam žena z našej dediny. Za 
r u k u viedla dievčatko. Na prvý pohľad 
Cigánča. Začalo mi to vŕtať v hlave. U nás 
nie je ani jedna rómska rodina a tá žena 
má slobodnú dcéru. Ak by mala neman
želské dieťa, v dedine by sa to rýchlo roz
nieslo. Tak čie dieťa to môže byť? 

Sadla si ku mne. Cítila som, ako sa mo
ja dcéra o niekoľko centimetrov odsunu
la. Nevšímala som si ju . D a l a som sa do 
reči so ženou. Prikyvovala som. Tak, tak, 
v tomto teple stačí, keď zlížu jednu zmrz

l i n u a hneď majú zapálené hrdlo. Ja som 
mala moje vyschnuté od zvedavosti a ja
zyk ma svrbel. Nezdržala som sa. A prečo 
ste s ňou prišli vy? N o , lebo dcéra musela 
ísť do roboty. Žena asi videla môj ducha
plný výraz a radšej hneď pokračovala. 
Dcéra si ju adoptovala. 

Môj duchaplný výraz z tváre nezmi
z o l . To si môže adoptovať dieťa aj slo
bodná? N o , môže. A ženička sa rozho
vori la , ako sa malej darí v škôlke, ako to 
celé zvládajú. Je dosť živá a taká, no, iná 
ako ostatné deti. 

Pozerala som sa na malú, ako pobe
huje v čakárni. Prštekom ukazovala na 
obrázky a napriek rýchlym p o h y b o m , 
reakcie mala spomalené. Pýtala sa na ve
ci , ktoré by v jej veku m a l i byť deťom 
jasné. Rozprávala t rochu nezrozumi
teľne. Stará m a m a ju počúvala a všetko 
trpezlivo vysvetľovala. 

Cestou d o m o v sa moja deväťročná 
dcéra začala vypytovať na podrobnost i 
okolo dievčatka. Prečo nemá rodičov, 
prečo si ju teta adoptovala a či by sme si 
aj my neadoptovali jedno dievčatko. 
M a l a by sa aspoň s kým htať. „Také, ako 
bolo v čakárni?" spýtala s o m sa nevinne. 

„Nie, také nie, to smrdelo." 
Zastala s o m a spýtavo s o m sa pozrela 

na dcéru. 
„No fakt," povedala a pokračovala: 

„Nevidela si?" 
N i e , ja s o m nevidela, že smrdelo. B o l a 

s o m šokovaná. V tej chvíli s o m si uvedo
mi la , ako s o m tej malej ublížila. Dávnej
šie, keď sa moje deti nechceli kúpať, 
s o m sa im vyhrážala, že budú smrdieť 
ako Cigáni. Teraz to ľutujem. H o c i s o m 
dcére začala vysvetľovať, prečo, ako a na
čo, vedela som, že je neskoro. Jej nos už 
reaguje na farbu. 

Jolana Culáková 
culakova.blog.sme.sk 
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Deti a ich dospelí 
13. októbra 2005 o 20.00 Dvojka vysielala v poradí už druhý monotematic
ký večer, ktorého vznik iniciovalo OZ Návrat. 

Jeho téma priamo nesúvisela s náhrad
ným rodičovstvom, ani s problemati
kou opustených detí — teda s okruhom 
problémov, ktoré Návrat programovo 
a systematicky rieši. Na druhej strane 
ohodnotenie, či postavenie tejto témy 
v spoločnosti ovplyvňuje všetko, čo sa 
dotýka ľudskej society, a teda aj prácu 

a takmer dvojhodinovú debatu s rodič
m i — a zároveň odborníkmi n a otázky 
rodiny. Práve táto d iskus ia m o h l a po
drobne rozviesť témy nastolené v pre
došlých príspevkoch. M á m však dojem, 
že debata sa v niektorých m o m e n t o c h 
zbytočne bezbřeho rozl ia la do iných sfér 
a pre diváka tak mnohé dobré myšlien-

Záber z filmu Sedem magických rokov M. Sulíka. 

všetkých, ktorým nie je ľahostajný 
osud (aj opustených) detí. Hovorilo sa 
o výchove a vzťahoch rodičov a deti. 

Napriek rozpakom, ktoré vyvolávajú 
niektoré programy S T V , či správanie sa 
vedenia v rôznych „kauzách", treba po
vedať, že spolupráca s D v o j k o u bola, 
najmä v záverečnej fáze príprav tematic
kého večera, nadmieru priaznivá. Poda
r i lo sa v prijateľných p o d m i e n k a c h vy
tvoriť štruktúru večera, ktotá mala 
potenciál pomenovať význam rodiny 
a jej súčasné problémy z rôznych stfán. 
Otázka je, do akej miery sa podari lo 
tento potenciál využiť. 

Tematický večer otvori l dokumentár-
ny film 7 magických rokov, ktorý ma
puje psychické potreby dieťaťa v prvých 
rokoch jeho života, nasledovala relácia 
Família, ukazujúca spomienky dospe
lých na i ch detstvo, a diskusia Pod lam
pou — tá bola rozdelená na p o l h o d i n o 
vý rozhovor s dospievajúcimi deťmi 

ky, týkajúce sa problémov dnešnej rodi
ny, z a n i k l i v ich relativizovaní alebo ne-
preväzovaní na reálny život. 

Pr i sledovaní s o m sa snažil vžiť do 
mysle diváka-rodiča, ktorý sa chce do
zvedieť, čo je dôležité vo vzťahu dospelý 
— dieťa. Priznám sa, b o l som zmätený. 
Chápem, že debata o rodine je vec 
zvláštna a skrýva v sebe rôzne riziká. Je 
to téma emotívna, p r i a m vyzývajúca 
k sentimentálnym vyjadreniam, alebo 
k „selankovitému" rozprávaniu, téma 
každodenná a napriek t o m u k o m p l i k o 
vaná, ptetože sa dá analyzovať v m n o 
hých kontextoch. Myslím si, že debata 
Pod lampou na tieto riziká narazi la 
a energiu ukrytú v téme roztrieštila. 

Napríklad z debaty o „opičej láske" 
a o rodičoch extrémne prejavujúcich 
svoju lásku k dieťaťu odbočila do neur
čitých vyjadrení, ptečo asi sú rodičia ta
kí. N i k však nepovedal dostatočne zre
teľne, že priveľká starostlivosť zbavuje 

dieťa samostatnosti , ničí jeho sebavedo
mie i jeho úctu k rodičom a že deti z ta
kých rodín sa v reálnom živote dostá
vajú do vážnych problémov. ( N a 
stretnutiach rodičov, ktorých deti sú 
narkomani , zistíte, že veľké percento 
z n i c h pte svoje deti urobi lo naozaj všet
ko — dávali im peniaze, bývanie, hľadali 
za n i c h prácu...) Bo la to dobrá príleži
tosť hovoriť aj o htaniciach, ktoré dieťa
ťu pomáhajú orientovať sa vo svete... 
Alebo debata o dotykoch a o vyjadrení 
rodičovskej lásky sa venovala na jmä to
m u , ako sa dotknúť tínedžera, pričom 
dostatočne zreteľne nezaznelo hlavné 
posolstvo, aké nesmierne dôležité je vy
jadrenie našej náklonnosti pre vývoj se
bavedomia dieťaťa. Nezaznelo ani to, že 
každý rodič vie (a smie) inak vyjadriť 
svoje emócie (ak sú v ňom) , že príleži
tosti, ako ich vyjadriť, sú rôzne a v rôz
n o m veku dieťaťa majú aj inú p o d o b u . 

Rozmýšľal s o m nad tým, prečo sa mi 
debata nezdala dostatočne využitá 
a u v e d o m i l s o m si, že v nej síce zazneli 
mnohé dôležité veci, no akosi príliš 
„rozriedené", cenným osobným výpove
d i a m chýbalo akési jednoznačnejšie zov
šeobecnenie — posolstvo pre diváka. 

Na druhej strane s o m si uvedomil , že 
debata o výchove, rodičoch a deťoch je 
debatou naozaj o všetkom. Či hovoríme 
o vesmíre, fašizme, opustenosti v dneš
n o m svete alebo o revolúcii v r o k u 89 — 
vždy hovoríme aj o detstve, výchove a jej 
vplyve. 

Marek Sulík, režisér 
Film 7 magických rokov a záznam z disku
sie Pod lampou si môžete požičať na adrese 
redakcie alebo v občianskom združení Ná
vrat Bratislava. 
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Oddanosť s veľkou dávkou guráže 
Pobyt náhradných rodín s OZ Domov v rodine v Rajeckej Lesnej 

Koľko to len bolo? H m m , tuším niečo po 
tretej. Ešte n ikdy som nestopoval. Skúse
nosti s ozajstným, romantickým spoľah-
nutím sa na ochotu niekoho iného som 
ešte nemal. Čakal som niečo rafinované, 
nefalšované, nejaké to vzrúšo, niečo, čo 
ma navnadí na ďalšie dobrodružstvo. To 
ma však ešte len čakalo v jednej zastrče
nej dedinke menom Rajecká Lesná. A k o 
sa tam však dostať skôr, než slnko dá 
z b o h o m m o j i m krátkym nohaviciam a ja 
sa budem musieť rozlúčiť s hrejivými lúč
mi? Neviem, či náhoda alebo niečo iné, 
netuším však čo, zariadila pte mňa do
dnes nevysvetliteľné, v danej chvíli abso
lútne nepredstaviteľné, zároveň trošku 
komické prekvapenie. Môj prvý skutočný 
stop sa skončil katdinálnym úlovkom, le
bo som si na udicu, pozostávajúcu z môj
ho vystrčeného palca a odvahy, chytil 
svojho drahého bratranca. Ešte že som 
ich stopol, lebo keby nie, z dediny by ma 
ešte čakala 5 kilometrová ptechádzka 
úžasnou asfaltovou cestou, ktorá sa už 
len z auta zdala byť nekonečná. 

„Chata ŽIAR víta svojich návštevníkov 
— Welcome — Wiľľkommen" sa vynímalo 
na tabuli zavesenej na stĺpe s elektrickým 
vedením, ktorý hádam ako jediný rušivý 
moment ničil môj prvý dojem z miesta, 
k a m ma jemný, avšak predsa len chladný 
vietor severu našej krajiny zavial. Vždy ze
lené údolie vytváralo voňavú scenériu ako 
z gýčového kalendára, ktorý visí snáď 
v každej triede na základnej či strednej 

škole. Na túto skutočnosť som sa mal 
možnosť spýtať hneď hlúčiku detvákov, 
ktoté si prišli pozrieť, čo za oneskorencov 
sa to dovalilo na pobyt. Hneď ako som 
vystúpil, niekoľko človiečikov, ktorých 
som mal možnosť spoznať už na pred
chádzajúcich akciách, sa na mňa vrhlo 
a chcelo, aby im Harry Potter niečo vyča
roval. Prezývka, ktorá mi prischla po m i 
nulé roky, sa opäť ujala aj napriek tomu, 
že okuliare som už dávno vysadil a moje 
vlasy tiež neboli také, ako pred r o k o m či 
dvoma. Nuž, čo sa dá robiť, hurá na ne. 
Musíte sa ako špongia poddať a robiť to, 
čo chcú vaši zverenci, a je na vás, aby to 
napriek t o m u bolo to, čo chcete vy. Sa
mozrejme, improvizovať sa dá, avšak len 
vtedy, ak ste poriadne a dopredu priprave
ný na každú situáciu. A ak k t o m u pridá
me dobré technické zabezpečenie, je o zá
bavu postatané. V daždivom počasí, 
a práve také nám bolo nadělené, keď sa 
vám chce najviac spať, deti sú práve živé 
až priveľmi. To by sa však priečilo tomu, 
načo sme sem my, pätnásti dobrovoľníci 
z rôznych kútov Slovenska, dorazili . Niek
torí z nás už mal i skúsenosti z predchá
dzajúcich pobytov. Starší z rodín aj prijaté 
deti pomáhali ostatným so zvládaním ne
známych situácií. Vďaka každodenným 
lekciám od vševediacich mamičiek a psy-
cho-sociálnemu výcviku sme bol i pripra-
vení pustiť sa s poriadnou vervou do sú
boja. Naše heslo znelo: „Aj za cenu 
vlastných životov sa postatať, aby sa ne

nudi l i a pr i tom aj prežili!" Preto nezabud
nem, ako sme vymýšľali pre tie najrôznej
šie vekové kategórie zábavky, pri ktorých 
sme sa poriadne navystrájali a zabávali aj 
my. Podaktorí sme skúsili aj spev, ktorý 
sa stal hneď po uvedení Kataoke stroja -
PS 2, hviezdou pobytu. Dlhý rad na to, 
aby si m o h l i čo i len fúknuť do mikrofó
nu , či si porovnať svoje schopnosti s ka
marátom, bol až po východ z chaty. Až na 
konci týždňa dostalo slnko lekciu o svie
tení, najprv len nesmelo na nás spoza ob
lakov žmurkalo, a na druhý deň ráno už 
v plnej kráse hľadelo do údolia svojím 
prenikavým pohľadom. Nevyužiť túto 
príležitosť by bo l hriech, a tak sme zostro
j i l i pri jednej hre v lese diabolský plán, 
ktorým sme sa takmer odsúdili k záhube. 
Začala sa veľká vojna so šiškami, ktoré 
sme skoro pol dňa poctivo zbierali v lese. 
Odvážni animátori nebojácne strážili 
hrad pred nájazdom útočných dečiek, 
a to ich stálo: rozbitú peru, haldu modrín 
po celom tele, avšak super pocit na duši. 

Niektorí sa premiestnili späť do čias, 
keď sami takéto hry hrávali, iní zas nemi
losrdne hádzali a hádzali, čo im dych 
a svaly dovolil i . Ce lkom úctyhodná bodka 
za tým, o čo sme sa tu celý čas snažili. 
Úplným záverom bola prehliadka krásy, 
konkrétne jej druhý ročník Miss a Miška 
pobytu. Prípravy boli v p l n o m prúde há
dam už od rána predchádzajúceho dňa. 
Každá slečna chcela vyzerať k svetu, ba eš
te lepšie. Najžiadanejším art ik lom sa stali 
šminky, rúže, sponky a všetky tie veci, na 
ktorých mená by som potreboval výkla
dový slovník. Víťazku, oktem exkluzívnej 
výhry a rôznych darčekových predmetov, 
čakala aj nehynúca sláva a zdravo závidia
ce pohľady ostatných dievčat. 

Pár dní, ktoré s o m zažil v spoločnosti 
tých najodvážnejších a najstarostlivej-
ších ľudí, do posledného dychu odda
ných rodičov s veľkou dávkou guráže, 
bolo pre mňa nezabudnuteľných. A n i 
jazdecká kavaléria nebojácne sa rútiaca 
do záhuby, ani Supetman či iní hrdino
via, by isto nezvládli to, čo oni . Aj ja s o m 
si myslel, že ak sa sám v noci vydám do 
lesa plného kadejakých zvierat či príšer 
z mojej fantázie zrodených, že som o d 
vážny. Toľko odvahy, aby s o m si na sta
rosť zobral 4 detváky, ešte nemám. 

Česť, h o l d a uznanie tým, ktorí ju 
v sebe našli... 

Michal Rovinský 
d o b r o b o ľ n í k OZ Domov v rodine 
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Detstvo v jednom dni 
Možno to znie neuveriteľne, ale prejsť si celým životom — od vnútromaternicové
ho vývoja až po dospelosť — sa dá aj zajeden deň. Umožnil mi to zážitkový semi
nár Vývinová psychológia dieťaťa, s dôrazom na osobnostný vývin. 

Slovíčko „zážitkový" v tomto prípade ne
bolo na okrasu. Seminár ponúkal spoje
nie teoretického výkladu s prežitím, za
žitím každého jednotlivého obdobia. 
A tak sme sa my, mamičky a otcovia, na 
chvíľu stali bábätkami odovzdane ležiaci
mi a očakávajúcimi dotyk, pohladenie, 
prihovorenie... Po tom zase batolatami 
zvedavo aj so strachom sa púšťajúcimi na 
prvé výpravy po vlastných nohách. Skúsi
li sme si priblížiť pocit, ktorý dieťatko 
má, keď trávi prvý deň v materskej škole 
— bez „svojich ľudí" okolo seba; pocit, aký 
má školáčik, keď sa popri rodičoch stáva 
pteň veľkou autoritou učiteľ, keď dôleži
tú úlohu začínajú zohrávať rovesníci... 

Po každom zážitku sme sa rozprávali 
o svojich pocitoch a náladách, skúšali sme 
im porozumieť a napokon sme sa s po
mocou našich lektoriek naučili, čo z tých
to prejavov je úplne v poriadku, lebo to 
súvisí s vývojom osobnosti dieťaťa, a kto
ré správanie a prejavy by nás už m o h l i 
znepokojovať, lebo signalizujú nejaký 
problém. Pre mňa osobne boli najzaují
mavejšie dve obdobia. Čas, keď dieťa 
príde na svet, a prvý rok života, keď je 
úplne odovzdané do rúk tých, ktorí sa oň 
starajú, keď s absolútnou dôverou očaká
va hlas matky, jej dotyk, zvuk a rytmus jej 
srdca, teda to, čo mu je dôverne známe 
a čo jediné si zo svojho dovtedajšieho ži
vota pamätá. Vžila som sa do tej bezbran
nosti, odovzdanosti a bezhraničnej dôve
ry a uvedomila som si, aký je tento 
primárny zážitok pte dieťa nenahraditeľ
ný a aký význam má pre všetko ďalšie, čo 
sa s ním deje. Druhé obdobie, ktoté ma 
veľmi zaujalo, bolo obdobie 12 — 15 ro
kov, teda starší školský vek a puberta. 
Je to čas, keď dieťa akoby stratí všetko to, 
čo si za celé roky s pomocou svojich blíz
kych budovalo, stratí tak trochu svoju 
osobnosť a znovu si ju musí vystavať. 
Všetko, čo sa dovtedy naučilo, všetko, čo 
platilo, hodnoty, pravidlá podrobí kritike, 
preveruje, popiera, neverí. Chce sa niekam 
zaradiť, niekde patriť, byť súčasťou niečo
ho, ale zároveň chce byť osobité a svojské, 
iné ako ostatní. A zmietanie sa v tomto 
období je vlastne z r o d o m novej osobnos

ti , jedinečnej a neopakovateľnej, ktorá vy
rástla nasýtená hodnotami svojich rodi
čov, učiteľov... Osobnosti , ktorá spolu so 
svojimi rovesníkmi posunula hodnoty 
a obohatila ich vlastným prínosom. 

Lektorkami seminára boli Klaudia 
Petrová, psychologička, ktorá pracuje 
v ambulanci i pre deti a mládež, venuje sa 
poradenskej a terapeutickej činnosti 
a psychodiagnostike, a Ľubica Kordošo-
vá, špeciálna pedagogička, ktorá sa ve-

chopiť a prežiť, o čo m u , takpovediac, ide. 
Rodičia, ktorí majú deti v náhradnej sta
rostlivosti, si možno väčšmi zreálnili oča
kávania voči svojmu dieťaťu a pochopil i , 
prečo sa niekedy správa tak, ako sa sprá
va. Tí, ktorí stáli ešte len pred rozhodnu
tím osvojiť si dieťa, sa m o h l i zbaviť „ružo
vých okuliarov" a naplno si uvedomiť, do 
čoho sa púšťajú, čo je veľmi dôležité. 

Priniesla by niečo účasť na podob
nom seminári aj iným rodinám, ktoré 
majú deti v rôznej forme náhradnej 
rodičovskej starostlivosti? 

Určite áno. Znalosť zákonitostí vývinu 
dieťaťa patrí k základnej výbave každého 
rodiča, nielen náhradného. Bohužiaľ, 
u nás stále platí, že na toto najťažšie po
volanie sa nijako zvlášť nepripravujeme. 
V U S A je vývin dieťaťa a jeho súvis s vy-

nuje diagnostike a náprave porúch uče
nia, poradenskej a terapeutickej práci. 

Práve jej som položila nasledujúce 
otázky: 

Pred časom ste podobný seminár 
pripravili pre profesionálne a pestún
ske rodiny. Jeden seminár pre Detské 
centrum Ružomberok v Jasnej a ešte 
predtým pre Návrat v Mojmírovciach. 
Brali ste do úvahy špecifiká pestún
skych rodín? 

Semináre sme upravil i špeciálne pre 
potreby náhradnej rodiny. Tým, ktorí ma
li k tejto téme už niečo načítané, alebo 
mal i skúsenosti z iných vzdelávaní, po
m o h o l uttiediť si poznatky a pochopiť ce
lú kont inui tu vývinu, kde jedno vyplýva 
z druhého. Samotný zážitok ponúkal 
možnosť vcítiť sa do dieťaťa, do hĺbky po-

tváraním vzťahovej väzby súčasťou po
vinnej prípravy na náhradné rodičovstvo. 
Myslím, že je to viac než opodstatnené, 
keď si uvedomíme, že dieťa, prichádzajú
ce do náhradnej rodiny, má za sebou väč
šinou patologický vývin. 

Ohlasy rodičov bol i veľmi dobré. Obe 
spomínané skupiny bol i veľmi motivova
né, pripravené prijímať nové informácie, 
bola radosť s n i m i pracovať. Seminár pra
videlne realizujeme v Bratislave, ale nie je 
pre nás problém pripraviť ho pre kon
krétnu s k u p i n u kdekoľvek na Slovensku. 

Pripravila Oľga Olšinová 
S Ľubicou Kordošovou sa môžete 

kontaktovať prostredníctvom e-mailu 
kordosovci@chello.sk, alebo 

telefonicky 0907 386614 
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Konferencia o pripútaní 
zodpovedala mnohé otázky 
Agresivita, impulzívnosť, klamstvo, málo očného kontaktu či „veša
nie sa" na dospelých. Aj tieto znaky niekedy sprevádzajú správanie 
detí, ktoré prišli do svojich nových rodín. 

Detí, ktoré mnohí rodičia prijali do svoj
ho srdca a domova s túžbou dať im to 
najlepšie. A hoci sa snažia zo všetkých síl, 
v niektorých situáciách si nevedia rady 
a zdá sa i m , že sa stále točia dookola. Zač
nú pátrať po príčinách a po rozhovoroch 
s odborníkmi zistia, že ich dieťa trpí po
ruchou citovej väzby. 

S cieľom pomôcť deťom, náhradným 
rodičom ako aj odborníkom pracujúcim 
s „opustenými" deťmi, usporiadalo 
občianske združenie Návrat k o n c o m ok-
tóbta v Bratislave medzinárodnú konfe
renciu „Pripútanie - Attachment". 

Slovenskí a zahraniční hostia tu prezen-
tovali svoje poznatky a praktické skúse
nosti v práci s deťmi s poruchou citovej 
väzby. Po prednáškach nasledovali 
workshopy spojené s praktickými ukáž
k a m i , výpoveďami rodičov a diskusiou. 
Práve rovnocenný priestor pre odovzda
nie znalostí odborníkov a rodičov b o l 
niečo, čo zatiaľ v našich končinách nie je 
bežné, ale rozhodne veľmi praktické. 

Sandy Anderseon, riaditeľka A d o p 
čnej agentúry v Južnom Oregone z U S A , 
hovorila o potrebe dieťaťa pripútať sa, či
že vytvoriť si citovú väzbu k rodičovi hlav

ne v ranom detstve. Zdôraznila, že „deti 
pottebujú lásku, náruč, stimuláciu a sta
bilné prostredie. O k r e m naplnenia zá
kladných fyzických potrieb si vyžadujú 
prihováranie sa, objímanie, bozky." Sú
časne poukázala na vážne následky, kto
rými trpí dieťa žijúce m i m o rodinu ako 
sú napríklad nedostatok stálosti či málo 
tvorivých podnetov. 

Psychologička Nancy J. Cohen 
z Hicks Dellcrest Centta a z Torontskej 
univerzity z Kanady sa zaoberala mož
nosťou liečenia porúch citovej väzby. 
U p o z o r n i l a , že je nutné citl ivo sa zaobe-
tať nielen dieťaťom samým, ale aj jeho 
minulosťou, pozorne ho počúvať a dať 
mu dostatok času na prispôsobenie sa 
a vytvotenie si puta k náhradnej rodine. 
Venovala sa tiež vzťahu náhradnej a bio
logickej rodiny, procesu smútenia detí, 
ako aj tvorbe k n i h y života dieťaťa (zbier
ka slov, fotografií, výtvarných prác, spo
mienkových predmetov, ktoré vytvoria 
správu o živote dieťaťa) a mapy života 
dieťaťa (súvislý príbeh dieťaťa s chrono
logicky usporiadanými udalosťami v ži
vote dieťaťa). 

Je známe, že pr i vytváraní citovej väzby 
s dieťaťom pomáhajú aj dotyky, veľmi 
obľúbené sú dotykové hry a masáže. Det
ská masážna tetapeutka Neera T. Paine 
vysvetlila účinnosť dotykovej liečby, ktorá 
môže významne pozitívne ovplyvniť teles
né, citové a duševné zdravie dieťaťa. 

Pripútanie je teda proces, na k t o r o m 
treba starostlivo pracovať a nevzdávať sa. 
Trpezlivosť, porozumenie a láska tak pri 
nesie dieťaťu trvalé puto, vzťah dôvery 
a bezpečia. To je to najlepšie, čo mu rodič 
môže dať. 

Erika Kremská 

Tešíme sa, že nás pribúda 
Asociácia náhradných rodín ako občianske združenie začala vyvíjať svoju činnosť koncom roka 2002. 
Odvtedy pripravila mnoho zaujímavých aktivít. Aj v tomto roku sa jej darilo. Ojej činnosti sme sa pozho
várali s predsedníčkou Katarínou Baraničovou: 

Začia tkom roka ste sa presťahovali 
do nových priestorov. Môžeš n á m ich 
priblížiť? 

Prenajali sme si priestory na Peknej ces
te 15 v Bratislave-Rači, kde sme si zriadil i 
malú kanceláriu, v ktorej máme hlavný 
stan. Sú tu tri stoly, dva počítače, tlačia
reň. Ďalšiu techniku uvítame. Nájomné 
sa nám darí platiť z príjmov z 2 %. 
Ako sa začal rok 2005? 

Veľmi smutne, pretože sme pomáhali 
prekonať ťažké obdobie v živote jednej 
náhradnej m a m y po manželovej smrt i . 
Pomáhali sme jej zabezpečiť chod do
mácnosti s p i a t i m i deťmi, hľadali sme 
dobrovoľníkov, ktorí by b o l i ochotní 
pomáhať s doučovaním detí, p r i vybavo
vaní úradných záležitostí. A najmä sme 
sa snažili pomôcť zmierniť žiaľ v tejto 
rodine. Pomáhame im celý rok, chodí

me na návštevy, spoluptacujeme so ško
l o u , úradníkmi, lekármi. 
Ako sa Asociácii darilo zabezpečovať 
aktivity, ktoré si stanovila? 

V spolupráci s občianskym združe
ním Návrat už druhý rok organizujeme 
pravidelné klubové stretnutia náhrad
ných rodín. Zorganizoval i sme tiež 
sttetnutie kootdinátorov klubov, u s k u 
točnilo sa v apríli v Trenčíne-Kubrici. 

strana 2 6 nebyť sám | december 2005 



\ enovali sme sa aj grantom, podal i sme 
šest žiadostí. Podari lo sa nám získať fi
nancie z Minis ters tva práce, sociálnych 
vecí a rodiny, ktoré sa využívajú na vy
dávanie časopisu Nebyť sám a tiež sa 

kladných i stredných škôl rozprávať sa 
o živote v takýchto rodinách. Pr ipravi l i 
sme tiež zážitkový seminár pre študen
tov Pedagogickej fakulty na katedre vý
chovy v Bratislave. 

použili na zorganizovanie letného re-
kreačno-vzdelávacieho pobytu pre ná
hradné rodiny z celého Slovenska. 
Z Nadácie pre deti Slovenska z grantu 
H o d i n a deťom využívame peniaze na 
vzdelávanie mladých ľudí v dobrovoľ
níckej práci s deťmi v náhradnej r o d i n 
nej starostlivosti . Spolupracujeme s ne
ziskovou organizáciou S .P .A.C.E na 
programe Všetci sú d o m a , ktorý podpo
ruje vzdelávanie detí i rodičov v náhrad
ných rodinách. 
Nie je jednoduché rozvíjať činnosť, 
k t o r á je viacmenej založená na do
brovoľníctve. Ako si vytyčujete ciele? 

Výbor Asociácie pr ipravi l dve strate-
gické plánovania o ďalšej činnosti. Za 
čiatkom r o k a sme sa stretli na strategic
k o m plánovaní aj s ľuďmi z tegiónov, 
ktorí s n a m i dobrovoľne spolupracujú. 
Sttetnutie viedla Eva Mydlíková z Aso
ciácie supervízorov a sociálnych pracov
níkov. Veľmi si vážim prácu týchto do
brovoľníkov, pretože do nej vkladajú 
nielen voľný čas, ale neraz i peniaze. 
Snažíte sa problematiku n á h r a d n é h o 
rodičovstva rozširovať medzi učiteľ
mi i študentmi. . . 

Na štyroch základných školách sa 
nám podari lo pripraviť semináre pre 
učiteľov, pretože o n i sú tí, ktorí s deťmi 
z náhradných rodín trávia tiež veľa ča
su, m a l i by teda o i ch „boliestkach" čosi 
vedieť, taktiež niektorí náhradní rodičia 
chodia na besedy vo svojom okolí do zá-

M n o h í náhradní rodičia pochopili, 
aká dôležitá je propagácia tejto pro
blematiky na verejnosti. Čo pre to ro
bia? 

Ochotne sa stretávajú s novými ná
hradnými rodičmi, ktorým odovzdávajú 
neoceniteľné informácie a svoje skúse
nosti , poskytujú tiež telefonické k o n z u l 
tácie, stretajú sa aj s médiami, aby ľudia 
poznal i , že dieťa pottebuje vyrastať v ro
dine, a nie v detskom domove. 
K novým aktivitám patr í aj spoluprá
ca s VÚC. 

Potešilo ma, keď Asociáciu prizval i 
k spolupráci na príprave komunitného 
plánovania mesta Bratislavy. Dúfam, že 
sa táto spolupráca bude v budúcnosti 
úspešne rozvíjať. 
A nielen spolupráca s VÚC.. . 

Samozrejme, uvítame spoluprácu 
všetkých ochotných ľudí, ktorí chcú na
pomáhať t o m u , aby každé dieťa malo 
svoj d o m o v v rodine, ktorí chcú napo
máhať náhtadným rodinám p r i výchove 
prijatých detí. V budúcnosti chceme eš
te užšie spolupracovať s ľuďmi v jednot
livých tegiónoch, vytvárať svojpomocné 
skupiny pre náhradné rodiny, ale tiež 
hľadať nových sponzorov na ďalší roz
voj činnosti. 

Zhovárala sa: Jaroslava Jankovičová 
Kontakt na Asociáciu náhradných 
rodín: T e l : 02/ 448 73 231 E-mai l : 

anr@stonline.sk 

• Nové poradenské miesto pre 
kl ientov sprístupnilo O Z Návrat 
1. 11. v Košiciach na Hlavnej uL 
č. 68 (budova vedľa Ústavného 
súdu), kde sa môžete prísť po
rozprávať s psychologičkou M g r . 
S i m o n o u Šimkovou. Tel. k o n 
takt do Košíc je: 055/62 501 51, 
alebo 0918 085 024. Konzultácie 
je možné dohodnúť vopred tele
fonicky alebo osobne. 

• V žilinskom Návrate prebehol 
15. 11. vzdelávací seminár pre 
odborníkov úradov a poradní zo 
žil inského a trenčianskeho re
giónu o potrebe pripútania detí 
a ponúkaných p r o g r a m o c h . 

• V Žiline sa r o z b e h l i ďalšie indi
viduálne programy na podpo
ru p r i p ú t a n i a v rodinách a aj 
detská podpomo-terapeut ická 
s k u p i n a . 

• Pravidelne bežia kluby v L iptov
s k o m Mikuláši , Trenčíne, M a r t i 
ne a Žiline a ďalších mestách. 

• Najbližšia skupinová príprava 
v žilinskom Návrate je plánova
ná na koniec januára alebo začia
tok febtuára. Zúčastniť sa môžu 
aj náhradní rodičia, ktorí podob
ný typ prípravy neabsolvovali. 

• T r é n i n g p r o f e s i o n á l n y c h ro
dičov zreal izoval Návrat v Osrb-
lí druhý novembrový víkend. 

• V t o m i s t o m čase v Poprade pre
behol p o d vedením Lucie M i -
choňkovej a Renáty Matejovej 
tréning laktačných poradkyň 
z celého Slovenska o m o ž n o s 
tiach a technike kojenia adop
t o v a n é h o dieťaťa. K o n t a k t y n a 
tieto poradkyne uverejňuje časo
pis Dieťa nielen pre rodičov, ale
bo vás o n i c h môžeme i n f o r m o 
vať v redakci i . 

• C e n t r u m Návrat Banská Bystr i 
ca, Komenského 21, 974 01 Ban
ská Bystr ica tel: 048/41 43 
897,0907 51 81 80, e-mail : 
navratbb@cbangenet.sk, pr ipravi lo 
v spolupráci s Mestským úra
d o m v Banskej Bystr ic i seminár 
K r á t k o d o b á n á h r a d n á rodin
ná starost l ivosť — potreby detí 
a možnost i terénu. Na seminár 
pr i ja l i pozvanie N. Sebová — 
Slovenské národné stredisko pre 
ľudské práva; P. Szabo — r iadi 
teľ o d b o r u S P O a S K , Ústredie 
PSVaR, ale aj prakt i c i : J. Izraelo-
vá — supervízorka sociálnej prá
ce a psychologička; J. Švecová — 
U P S V a R Revúca, ktorá prezen
tovala príbeh dieťaťa; D. Maye-
rová — adoptívna m a m a ; M . Bo-
hovicová, M . Roháček, E . 
Teťáková a D. Žilinčíková z Ná
vra tu ; R. N e h y b o v a , I . K o b y d o -
vá, a D. Kožinová — „krátkodo
b é " náhradné m a m y ; L . Kosťová 
- Ú B B S K a V. Rýšová - M s Ú 
Handlová. Venoval i sa rôznym 
témam, napríklad: Náhradná 
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